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عرضه کل فولاد در بورس کالا  
قیمت ها را متعادل می کند

وزیر صنعت، معدن وتجارت گفت: فولاد س��ازان موظف 
هس��تند همه محصولات خود را اعم از ش��مش، اس��لب و 
محصول نهایی را در بورس عرضه کنند و براساس وضعیت 
ب��ازار و مکانیزمی که در بورس تعریف ش��ده، نرخ تعیین 
می شود؛ پیش بینی ما این است که با عرضه کامل محصولات 
 فولادی و مازاد تولیدی که در کشور وجود دارد، نرخ در بازار

متعادل شود. علیرضا رزم حسینی، تأمین کالاهای... 2

راه اندازی مجدد پروژه 
کنسانتره سنگان

مدیرعام��ل فولاد خراس��ان از راه اندازی مجدد س��اخت 
پروژه »کنس��انتره س��نگ آهن س��نگان« و برون رفت این 
پ��روژه از توق��ف به عنوان خبر خوش��ی که ب��ه کارکنان 
وع��ده داده بود، خبرداد. به گ��زارش روابط عمومی فولاد 
خراس��ان، با تلاش بی وقفه غفوری در یک س��ال گذشته، 
پروژه »کنسانتره سنگ آهن سنگان خواف« پس از چندین 
4سال توقف، دوباره راه اندازی شد. فولاد خراسان با اتصال...
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 وضعیت بازار فلزات
 بهبود می یابد

بررسی طرح جامع 
زنجیره فولاد

پ��س از تغییر رئیس جمهوری ایالات متحده، 
جریان مثبتی در اغلب بازارهای کالایی نمایان 
ش��د. این رشد از بازار سهام ایالات متحده آغاز 
و در ادامه به س��ایر بازارهای س��هام و درنهایت 
بازاره��ای کالای��ی منتقل ش��د. حال انتش��ار 
اخباری مبنی بر کشف واکسن کووید-۱۹ نیز...

مجتبی رضاخ��واه، نماینده مردم تهران، ری، 
ش��میرانات و اسلامش��هر، به هم��راه مصطفی 
طاه��ری، نماینده مردم زنجان و طارم و پروین 
صالح��ی، نماین��ده م��ردم شهرس��تان مبارکه 
اصفه��ان در مجلس ش��ورای اس��لامی، ضمن 
بازدید از خطوط تولید شرکت فولاد مبارکه، در 

نشست مشترک با مدیرعامل و تنی...
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اصلاح زیرساخت های 
معدن
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 بازگشت آرامش 
به بازار فولاد

انتخابات اون وری ها 
اقتصاد این وری ها رونق تدریجی معادن

تاثیر تغییر مستاجر کاخ سفید بر اقتصاد معادن بررسی شد

ناصر بزرگمهر/  مدیر مسئول
management@smtnews.ir
به نام او که هر چه بخواهد همان می شود

3

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

رئیس جمه��وری محت��رم فرموده ان��د: موضوعات 
منافع ملی کش��ور را به انتخابات گره نزنید؛ کار کردن 
ب��رای انتخابات اش��کالی ندارد اما مناف��ع ملی فدای 

انتخابات نشود.
وی گف��ت: دول��ت رو به پایان امری��کا در این مدت 
از سیاس��ت های ما فاصله گرفت. سیاس��ت اصولی ما 
سیاست بیشتر کشورهای مستقل و مهم جهان است. 
اگر امریکا به سیاس��ت ما نزدیک شد، شرایط جدیدی 

پیش می آید و اگر دور شد آن موضوع دیگری است.
نمی دانم چرا مدتی اس��ت هر یادداشتی می خواهم 

بنویسم این حکایت یادم می افتد:
یک روز ش��خص بینوایی که از سرما می لرزید، روی 
آب س��یلابی رودخانه، چیزی مانند پوس��تین دید. با 
خود گفت خدا رس��انده؛ قدری همت کن و آن را از آب 

دربیاور و بپوش.
م��رد بینوا خود را ب��ه آب انداخت و با زحمت زیاد به 
پوستین نزدیک شد تا آن را از آب بگیرد، اما آنچه سیل 
آورده بود، نه پوستین بود و نه خیک روغن، بلکه خرس 
زنده ای بود که در سیلاب دست و پا می زد و منتظر بود 

دستش به چیزی بند شود و خودش را نجات بدهد.
همین ک��ه آن مرد نزدیک ش��د و برای برداش��تن 
پوس��تین دس��ت دراز ک��رد، خرس هم ب��رای نجات 
خودش به  دس��ت و پای آن مرد چسبید و مرد بیچاره 

هرچه تلاش کرد که از او کنار بکشد، ممکن نمی شد.
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت ها

تیتر های روز
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ادامه از صفحه اول
مردم دیدند که آوردن پوستین خیلی طول کشید و مرد 
هم دارد همراه سیل پیش می رود و از دور نمی دانستند که 
چرا مرد نمی تواند پوس��تین را بی��اورد. فریاد زدند خب اگر 
نمی توانی پوس��تین را بیاوری ولش ک��ن و خودت برگرد؛ 
مبادا س��یل ت��و را ببرد. م��رد بیچاره فریاد م��ی زد بابا من 

پوستین را ول کرده ام، اما پوستین من را ول نمی کند.
ح��الا ما مردم هر صبح ب��ا نعره های خرس مرگ، خرس 
کرونا، خرس گرانی، خرس تورم، خرس ارز، خرس س��که، 
خرس پراید، خرس مسکن، خرس مدیریت نادانی، خرس 
توهم، خ��رس اذیت و آزار دیگری، خ��رس ناامنی، خرس 
وحشت از آینده، خرس بی تدبیری، خرس ناامیدی، خرس 
بی��کاری، خرس بی کاغ��ذی، خرس بی خب��ری و... بیدار 
می ش��ویم و تا می خواهیم مروری کوتاه از خبرها داش��ته 
باش��یم، پیام می رسد این گران ش��د، آن کمیاب شد، این 

تحریم شد، آن نابود شد، این رفت، آن مرد.
آق��ای رئیس جمهوری محترم، م��ا می خواهیم رهایش 
کنیم و هیچ چیز نگوییم و ننویس��یم، اما دولتمردان چنان 
وضعیت اقتص��اد را با آن ور آب گره زده اند که بعید می دانم 

دولت بعدی و بعدی هم بتواند این گره را باز کند.
ما هم مثل شما می گوییم اقتصاد ملی و تولید ملی و همه 
راه حل ها در این ور آب است و یک »جو« همت می خواهد و 
ربطی به هیچ »جو« دیگر ندارد و هر »جو« که با هر ظریفی 
رفاقت و دوس��تی هم داشته باش��د به درد ما مردم نخواهد 
خورد، اما نمی دانم چرا س��ازمان برنامه و بانک مرکزی شما 

باور ندارند.
اول��ی که به دنبال خلق پول ب��رای پرداخت یارانه و بارانه 
و دارانه و امثالهم اس��ت و دوم��ی هم که مصلوب بی اختیار 
سیاس��ت اس��ت و ارزش��ی برای پول ملی قائل نیس��ت و 
چندهزار بار گران کردن ارز را پشیزی نمی داند و گروه سوم 
یعنی بانک ها و اعضای اتاق های صادرات و واردات کشور هم 
که با دلار ۴۲۰۰ تومانی جهانگیری به حال و هول مشغولند 
و برای ش��ان بازی انتخابات، دو سر برد است و از هر کس که 

کشته شود بر کام آنها می افزاید.
در دنیای مجازی نوشته بودند:

روزی وقت��ی می گفتند ممکن اس��ت پرای��د ۷ میلیون 
تومانی، ۲۰ میلیون تومان شود، می خندیدیم و می گفتیم 
دیوانه است؛ حالا برای پراید ۱۲۰ میلیون تومانی سرودست 

می شکنیم.
برای دلار ۳۰ هزار تومانی صف می ایستم.

کی فکر می کردیم با تدبیر و امید، خانه، س��هام، س��که، 
پفک، نوش��ابه، سیگار، نان خوردن و همه چیز، همین طور 

بالا و بالاتر برود.
همه اینها را فقط و فقط خلق بی حساب وکتاب نقدینگی 

کرد و تا زمانی که در بر همین پاشنه بچرخد، خواهد کرد.
دولت برای مخارجش بی محابا نقدینگی می سازد.

۸ س��ال است که حاضر نیس��ت، میلیاردها تومان یارانه 
بی اثر ۴۵ هزار تومانی را به خاطر سیاس��ت قطع کند؛ حالا 

هم که مجلس می خواهد بیشترش کند.
بانک ه��ا ب��رای بقا به بنگاه��داری مش��غولند و با خرید 
و ف��روش و تصاحب ام��اک ضرر مدیریت نات��وان خود را 
می دهند و متاسفانه این چرخه خودش، خودش را تقویت 

می کند.
آقایون مس��ئول هم به جای ذوق زدگی از انتخاب این یا 
باخت آن دیگری به فک��ر کاهش تصدی گری در اقتصاد و 

کنترل رشد سرطانی نقدینگی نیستند.
البته کنت��رل نقدینگی به تنهای��ی دوای درد اقتصاد ما 
نیس��ت اما از بدتر ش��دن وضع جلوگی��ری می کند، وگرنه 
انتخاب��ات اون ور آب دردی از ما ک��م نمی کند. اگر کامران 
نجف زاده، خبرنگار سیما هم در آنجا رئیس جمهوری بشود، 

توفیری در شرایط ما نخواهد داشت.
 دیگری نوشته است:

 اص��ا بانک مرکزی می داند اف��ت ارزش پول ملی یعنی 
چی؟

ما هر روز ش��اهد از بین رفتن ارزش پول ملی هستیم، نه 
افت ارزش پول ملی. امروز اگر کسی تصمیم بگیرد برای یک 
ماه به خارج از ایران س��فرکند، غیر از هزینه بلیت و... فقط 
هزینه یک ماه اقامت در هتل، در ش��رایط متوس��ط با دلار 
۳۰ هزار تومان، ش��بی ۹ میلیون تومان و ۳۰ شب آن ۲۷۰ 
میلیون تومان خواهد شد که این هزینه برای ثروتمندان هم 
گران است، در حالی که تا ۳ سال قبل، در شرایط متوسط، با 
دلار ۴ هزار تومانی، ۳۰ شب آن ۳۶ میلیون تومان می شد.

۳ س��ال پیش، اگر یک خارجی ب��ه ایران می آمد، هزینه 
هر ش��ب اقامت در بهترین هتل ۴۰۰ هزار تومان و با دلار ۴ 
هزار تومان، ۳۰ شب آن ۳ هزار دلار می شد؛ اما الان هزینه 
هر ش��ب اقامت در ایران ۴۰۰ هزار تومان و با دلار ۳۰ هزار 
تومان��ی یعنی هر ش��ب ۱۳ دلار و ۳۰ ش��ب آن ۳۹۰ دلار 
می ش��ود. در واقع یک خارجی الان ب��رای اقامت یک ماهه 

۳۹۰ دلار به جای ۳ هزار دلار می پردازد.
این یعنی امروز یک خارجی با حقوق ۴ روز خود می تواند 
ی��ک ماه در ایران اقامت کند و یک ایرانی با حقوق ۶ س��ال 
خ��ود می تواند یک ماه در خ��ارج اقامت کند؛ این یعنی کار 
اقتصاد این ور آب تمام است و ربطی هم به اون ور آب ندارد.

وزیر صنع��ت، مع��دن وتجارت گف��ت: فولاد 
س��ازان موظف هس��تند همه محص��ولات خود 
را اع��م از ش��مش، اس��لب و محص��ول نهایی را 
در ب��ورس عرض��ه کنن��د و براس��اس وضعیت 
ب��ازار و مکانیزم��ی که در بورس تعریف ش��ده، 
ن��رخ تعیین می ش��ود؛ پیش بینی ما این اس��ت 
که با عرض��ه کامل محصولات ف��ولادی و مازاد 
 تولیدی که در کش��ور وج��ود دارد، نرخ در بازار

متعادل شود.
ب��ه گ��زارش ایس��نا، علیرض��ا رزم حس��ینی، 
تأمی��ن کالاهای اساس��ی را اولویت اصلی دولت 
و وزارت صنع��ت، معدن وتجارت برش��مرد و با 
تأکید بر تس��ریع در ترخیص کالاها از گمرکات، 
گف��ت: کالاهای��ی که به مدت طولانی از س��وی 
صاحبان کالاها ترخیص نش��ده باشد به سازمان 
 جم��ع  آوری و ف��روش ام��وال تملیک��ی ارجاع 

داده می شود.
وی در نشست کارگروه تس��هیل و رفع موانع 
تولید استان هرمزگان با بیان اینکه هرمزگان از 
اس��تان های برتر در حوزه اقتصادی است، عنوان 
کرد: این استان با برخورداری از پنج منطقه ویژه 
اقتص��ادی و ۲ منطق��ه آزاد، موقعیتی کم نظیر 
در کش��ور دارد و هیچ استانی چنین ظرفیتی در 

حوزه اقتصادی ندارد.
رزم حس��ینی ضم��ن قدردان��ی از همراه��ی 
اس��تاندار هرمزگان، معاونان عمرانی و اقتصادی، 
گمرک و دادس��تانی کل کش��ور، افزود: کش��ور 
در ش��رایطی س��ختی قرار گرفته اس��ت؛ جنگ 
ناجمرادانه اقتصادی از یک س��و و از سوی دیگر 
بیم��اری منح��وس کرونا ک��ه ضررهای بس��یار 
س��نگین بر اقتصاد ایران و بس��یاری از کشورها 
وارد کرد، ش��رایط وی��ژه ای را رق��م زده و همه 
تاش دولت بر این است تأمین کالاهای اساسی 
با مش��کل مواجه نش��ود و خوشبختانه در زمینه 
تأمین کالاهای اساسی و ضرروی مردم کمبودی 

در کشور وجود ندارد.
وزی��ر صنعت، مع��دن و تج��ارت تصریح کرد: 
فش��ارها و تحریم ها هم��واره در طول این چهل 
س��ال بر کش��ور و ملت م��ا تحمیل ش��ده اما با 
صب��وری م��ردم نجی��ب و هدایت هوش��مندانه 
رهب��ری معظ��م انقاب اس��امی از این گذرگاه 

سخت نیز عبور خواهیم کرد.
رزم حسینی، تش��کیل کارگروه تسهیل و رفع 
موان��ع تولید را یک��ی از قوانین خ��وب مجلس 
برش��مرد و گفت: اگرچه نبای��د در عمل مانعی 
برای تولید وجود داشته باشد اما نظام اداری صد 
س��اله ایران که درگیر بروکرواسی اداری طولانی 

اس��ت به هر جهت مانعی برای تولید محس��وب 
می شود و باید از اختیارات قانونی خوبی که این 
کارگروه در س��طح ملی و استانی دارد، استفاده 

شود.
وی مصوب��ات کارگ��روه تس��هیل و رفع موانع 
تولید را برای همه دستگاه ها لازم الاجراء دانست 
و گف��ت: کارگروه مل��ی در هفته دوب��ار برگزار 
می شود و چناچه مصوبه ای از سوی دستگاه های 
اجرایی به مرجله اجرا نرسید، استان ها می توانند 

آن را در کارگروه ملی مطرح کنند.
اف��زود:  تج��ارت  و  مع��دن  صنع��ت،  وزی��ر 
پیش��نهادهای مطرح ش��ده از س��وی اس��تاندار 
هرم��زگان در نشس��ت امروز کارگروه تس��هیل 
و رفع موان��ع تولید، برای بررس��ی و تصویب به 

کارگروه ملی ارجاع داده خواهد شد.
رزم حس��ینی با اشاره به برگزاری نشست های 
س��تاد اقتص��ادی دول��ت در راس��تای ترخیص 
کالاهای رس��وب شده در گمرکات، تصریح کرد: 
پیش��نهاداتی از س��وی بانک مرکزی مطرح شد 
ک��ه در آن جلس��ات مفصل مورد بررس��ی قرار 
گرفت و در نهایت بخشنامه ای اباغ شد که همه 
دستگاه ها موظف به اجرای آن هستند و بافاصله 
دو نشست در وزارت صنعت، معدن وتجارت نیز 
با حضور دس��تگاه های نظارت��ی، گمرک ایران و 
بانک مرکزی برگزار ش��د که مصوب شد گمرک 
ایران نس��بت به صدور آیین نام��ه اجرایی برای 

ترخیص کالا اقدام کند.
وی گف��ت: ۸۰۰ هزارت��ن کالاه��ای اساس��ی 
ت��ا کن��ون از گمرکات کش��ور ترخیص ش��ده و 
۴۰۰ ه��زار ت��ن کالاهای اولی��ه کارخانجات نیز 
به زودی ترخیص می ش��ود و امیدواریم به دنبال 
آن فراوانی کالا که ه��دف اصلی وزارت صنعت، 

معدن وتجارت است، تحقق پیدا کند.
وزی��ر صنعت، مع��دن و تج��ارت همچنین از 
تأمین ارز مورد نیاز کالاهای اساسی با همکاری 
بانک مرکزی خبر داد و اضافه کرد: ارز مورد نیاز 
برای بخش��ی از کالاها که در گمرکات است، بر 
اساس سیاست بانک مرکزی به صورت اعتباری 

تخصیص پیدا خواهد کرد.

رزم حسینی، تس��هیل روند واردات و صادرات 
را یک��ی از اثرات اباغ بخش��نامه جدید عنوان و 
پیش بینی کرد صادرات کشور در شش ماهه دوم 

امسال افزایش پیدا کند.
وزی��ر صنع��ت، مع��دن و تج��ارت در بخ��ش 
دیگری از س��خنان خود در این نشست، تمامی 
فولادس��ازان کش��ور را مل��زم ب��ه عرض��ه همه 
محصولات خود در بورس دانس��ت و تأکید کرد: 
فولاد س��ازان موظف هس��تند هم��ه محصولات 
خود را اعم از ش��مش، اس��لب و محصول نهایی 
را در ب��ورس عرض��ه کنند و بر اس��اس وضعیت 
ب��ازار و مکانیزم��ی که در بورس تعریف ش��ده، 
نرخ تعیین می ش��ود و پیش بینی ما این اس��ت 
که با عرض��ه کامل محصولات ف��ولادی و مازاد 
تولیدی که در کش��ور وجود دارد، نرخ را در بازار 
متعادل خواهد کرد و از سویی دیگر به بخشی از 
تولیدات فولادس��ازان که مازاد باشد، مشروط بر 
اینکه تولیدات آنها در بورس عرضه شده باشد و 
پ��س از رفع تقاضای داخلی، اجازه صادرات داده 

می شود.
وی همچنی��ن از تفوی��ض اختیار به ش��ورای 
معادن اس��تان ها برای واگ��ذاری معادن راکد به 
س��رمایه گذاران جدید خب��ر داد و تصریح کرد: 
واحدهای راکد که س��ال ها غیرفعال هس��تند یا 
پروان��ه بهره برداری گرفته ان��د و فعالیتی صورت 
نگرفته است، ظرف سه ماه از اباغ بخشنامه که 
تا کنون دو ماه از آن گذشته، اگر چناچه فعالیت 
نکنند، ش��ورای معادن استان ها می توانند دوباره 
آن را ب��ه مزای��ده بگذارند و به س��رمایه گذاران 
جدید که س��رمایه و توانایی لازم را دارند واگذار 

کنند.
وزی��ر صنعت، مع��دن و تج��ارت در خصوص 
از  گم��رکات  از  کالا  ترخی��ص  از  ممانع��ت 
س��وی برخ��ی از صاحب��ان کالا، گف��ت: طب��ق 
قان��ون اگ��ر صاحب��ان کالا ب��رای ترخیص آن 
مراجع��ه نکنن��د، این کالاه��ا باید به س��ازمان 
 جم��ع آوری و ف��روش ام��وال تملیک��ی ارج��اع 

داده شود.
 رزم حس��ینی ب��ا اش��اره به همدل��ی و وفاق 
موج��ود بی��ن نماین��دگان و مس��ئولان اجرایی 
اس��تان هرم��زگان، آن را ی��ک فرص��ت طایی 
ب��رای هرمزگان برش��مرد و گفت: هر کش��وری 
ظرفیت ه��ای ای��ن منطق��ه را داش��ت از آن به 
خوبی اس��تفاده می کرد و خوش��بختانه همدلی 
ت��اش  ب��رای کار و  را  موج��ود فرص��ت لازم 
 مضاع��ف ب��رای آبادان��ی ای��ن منطق��ه فراه��م

 کرده است.

مشاور مدیرعامل شرکت تهیه و تولید 
م��واد معدنی ایران با اش��اره ب��ه اینکه 
اکتش��اف در س��ال ۹۹ کماکان در حال 
انجام اس��ت، گفت: اقبال خوبی از محور 
اکتش��اف در کش��ور توس��ط بخش های 

خصوصی و دولتی صورت گرفته است.
بهروز برنا در گفت وگ��و با معدن نیوز، 
اکتش��اف را به عنوان یکی از محورهای 
بزرگ اقتصاد کش��ور دانس��ت و افزود: 
خوشبختانه اکتش��افات در کشور نتایج 
بس��یار خوب��ی نیز دربرداش��ته اس��ت. 
س��ازمان توس��عه و نوس��ازی مع��ادن 
و صنای��ع معدن��ی )ایمیدر(، س��ازمان 
زمین شناسی و اکتش��افات مواد معدنی 
کشور، شرکت تهیه و تولید مواد معدنی 
کش��ور )ایمپاسکو(، ش��رکت ملی مس 
و س��ایر بخش ه��ای خصوص��ی در این 
زمینه فعال هس��تند به گونه ای که تمام 
پیمانکاران در بخش اکتش��اف مشغول 

کار هستند.
وی درب��اره تاثی��ر ش��یوع کرون��ا بر 
بخش اکتشاف کش��ور بیان کرد: گمان 
می کردی��م ش��یوع وی��روس کرون��ا در 
ای��ن بخ��ش تاثیرگ��ذار خواه��د بود و 
فعالیت های اکتشافی را با کندی مواجه 
کن��د اما ب��ا توجه به ش��رایط اقتصادی 
مناسبی که در بخش معدن کشور حاکم 
است کارها نه تنها کند نشده است بلکه 

به طور منظم در حال انجام است.
در  کش��ور  اس��تخراج  می��زان  وی 
س��ال گذش��ته را ۴۵۵ و ۸۵۹ ه��زار و 
۲۴۹ت��ن دانس��ت و ادام��ه داد: از این 
می��زان ۴۱ درص��د مرب��وط ب��ه ذخایر 
فلزی اس��ت که ب��ه دلی��ل مزیت هایی 
که این ذخای��ر دارد دارای ارزش  افزوده 
 بسیار بالایی اس��ت و برای کشور بسیار 

حائزاهمیت است.
ب��ه گفته برن��ا درحال حاضر ش��رکت 
 ،۹۶ ت��ا   ۹۲ س��ال های  در  ایمپاس��کو 
۲۷۰هزار متر حفاری داش��ته است و در 
امس��ال نیز بیش از ۲۶هزار متر حفاری 
را انج��ام داده اس��ت و بی��ش از حداقل 
۴۰ه��زار مت��ر حف��اری نیز در دس��تور 
کار دارد. بس��یاری از ای��ن ذخای��ر پلی 
متال، ط��ا، آهن، مس، س��رب و روی، 
زغال سنگ اس��ت که نتایج بسیار خوب 

و مثبتی را دربرخواهد داشت.
وی اف��زود: ایمی��درو ب��ا دارا ب��ودن 

۲۲پهنه به همراه ۲۴ پهنه که ایمپاسکو 
در اختیار دارد اقدامات بس��یار خوبی را 
در این پهنه های اکتشافی انجام داده اند 
و محدوده های اکتش��افی بس��یاری نیز 
از مواد معدنی فلزی و غیر فلزی کش��ف 
شده اس��ت به گونه ای که کشف ذخایر 
معدن��ی بی��ش از ۲.۵ براب��ر اس��تخراج 
س��الانه کشور اس��ت. تنها پایای شرق 
خور که امس��ال موفق ب��ه اخذ گواهی 
کشف شد ۲.۵ میلیارد متر مکعب ذخایر 
جدید به کش��ور اضافه کرد که این رقم 

بسیار بالایی است.
با اشاره  ایمپاس��کو  مشاور مدیرعامل 
ب��ه فعالی��ت ای��ن مجموع��ه در بحث 
فعال س��ازی احی��ای مع��ادن کوچ��ک 
مقیاس گفت: ایمپاس��کو در این زمینه 
ب��ه صورت فعال در حال فعالیت اس��ت. 
خوشبختانه در گروه مصالح ساختمانی، 
س��نگ های تزیینی، غیرفلزی و فلزی ها 
در سال ۹۷ بیش از ۵ هزار و ۶۵۲معدن 
فعال داش��ته ایم که در س��ال گذشته به 
۶هزار و ۱۲۹ مع��دن با میزان ۸ درصد 
افزایش رسیده است که حاکی از فعالیت 
دوباره این ش��رکت در امر فعال س��ازی 

معادن کوچک مقیاس است.
وی تاکید کرد: توسط کارگروه احیای 
مع��ادن کوچک مقیاس ب��ه طور مرتب 
جلس��اتی با گ��روه معادن در اس��تان ها 
ب��ه وی��ژه مناط��ق مح��روم در زمین��ه  
فعال س��ازی مع��ادن غیر  فع��ال برگ��زار 
می شود و تاکنون بیش از ۱۵۰۰ معدن 
مورد بررس��ی قرار گرفته است و بخشی 
 از این معادن به چرخه فعالیت بازگشته 
و فع��ال ش��دند. برن��ا اف��زود: همچنین 
کلینیک ه��ای تخصصی مش��کات این 
مع��ادن را در زمینه های مختلف برطرف 
خواهد کرد. ایمپاس��کو در زمینه معادن 
متروک نی��ز فعالی��ت دارد و با راهبری 
که توس��ط این ش��رکت با کمک بخش 
خصوصی در حال انجام است بسیاری از 
این معادن فعال ش��دند. به نظر می رسد 
وزارت  سیاس��ت گذاری های  در  اگ��ر 
صنع��ت، مع��دن و تجارت سیاس��ت ها 
منس��جم باش��د و پنجره واحد ش��کل 
بگیرد مشکات معدنکاران به مروز زمان 
کاهش خواه��د یافت و با تولیداتش��ان 
در بخش معدن زمینه س��از یک اقتصاد 

پایدار در کشور باشند.

وزیر صنعت، معدن وتجارت: 
عرضه کل فولاد در بورس کالا، قیمت ها را متعادل می کند

تولیدات بخش معدن زمینه ساز یک اقتصاد پایدار 

گروه معدن

رئیس هیات عامل ایمیدرو درباره خط انتقال 
آب از خلیج ف��ارس به فات مرکزی ایران گفت: 
در این حوزه باید ب��ه جایگاه بخش خصوصی و 
همچنین اثر ایمیدرو در روند اجرای طرح اشاره 
ک��رد. وی همچنی��ن منافع بلند  م��دت پروژه را 
برشمرد و از تاثیر چنین طرحی بر جهش تولید 
س��خن گفت. به گ��زارش روابط عمومی ایمیدرو 
ادامه گفت وگوی ویژ ه نامه »گل گهر« با غریب پور 

به شرح زیر است: 
مهمتری�ن موانع در مس�یر اجرای این  �

طرح چه بود و ایمیدرو چه نقشی در پروژه 
ایفا کرد؟

در زم��ان تعری��ف ط��رح، تامی��ن مالی یکی 
از مهم تری��ن مس��ائل اج��رای طرح ب��ود که با 
س��ازماندهی مناس��ب در وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، توانس��تیم ش��رکت های بزرگ بخش 
معدن و صنایع معدنی از جمله معدنی و صنعتی 
گل گه��ر، ملی صنایع م��س، معدنی و صنعتی 
چادرمل��و را جهت پش��تیبانی از اجرا درگیر این 
طرح کنیم به طوری که بخشی از منابع مالی را 
تامین و س��پس با دریافت وام از صندوق توسعه 
ملی و کنسرسیوم بانک ها مشکات تامین مالی 

را برطرف سازیم.
به طور کلی باید اذعان کرد که این شرکت های 
بزرگ بودند که پروژه را اجرا کردند اما در مورد 
نق��ش ایمیدرو باید گفت که در فازهای انتهایی، 
ایمیدرو از طریق مدل تهاتر، ارز مورد نیاز طرح 

را تامین کرد.
 همچنی��ن ای��ن س��ازمان توانس��ت مس��ئله 
معارضان زمین را از طریق مصوبه هیات وزیران 
برطرف کند. موضوع دیگر س��ازماندهی مناسب 
طرح بود که در آن مجموعه ای از پیمانکاران در 

حوزه های مختلف حضور داشتند. 
ای��ن مس��ئله نی��ز از طریق راهبری مناس��ب 
توسط س��هامداران و تیم مجری طرح به خوبی 
عملیاتی ش��د. نکت��ه ای که در اینج��ا قابل ذکر 
است، هدایت بخشی از منابع کشور به حوزه های 
 پیشران، یکی از اهداف کلی اجرای این پروژه به 

شمار می آید.

آی�ا تکمی�ل ف��از اول پ�روژه انتقال  �
آب می تواند زمین�ه توس��عه فعالیت های 
صنعتی در این منطق�ه را فراهم کن�د؟ در 
واق��ع آی�ا اجرای�ی ش��دن ای�ن ط�رح 
فراه�م می توان�د ب�ه ایفای ش��عار جهش 
تولی��د در ای�ن منطق�ه و کش��ور منجر 

ش�ود؟
از آنجای��ی که عمده معادن بزرگ کش��ور در 
نواحی خشک شرق کشور واقع شده اند با هدف 
توس��عه این ذخایر و فرآوری آنها و جلوگیری از 
خام فروش��ی این خط انتق��ال تعریف و اجرایی 
ش��د. باتوجه ب��ه پروژه های��ی که در ۳ اس��تان 
هرمزگان، کرمان و یزد در بخش معدن و صنایع 
معدنی در حال اجرا اس��ت، ب��ا تکمیل این طرح 
ملی و انتقال آب به نواحی مربوطه شاهد جهش 

تولید و توسعه در این مناطق خواهیم بود.
عاوه ب��ر آن، ب��ا در نظر گرفتن ت��داوم تامین 
آب از طری��ق این خط انتقال به نواحی ش��رقی 
کشور، می توان شاهد کاهش مصرف آب از سایر 
منابع توس��ط ش��رکت های بزرگ معدنی باشیم 
که چنین امری فرصت توسعه صنایع کوچک و 

متوسط در این بخش را محیا می کند.

با توجه به اینکه تملک مس�یر انتقال و  �
همچنین تونل ها انجام شده، ادامه مسیر و 

تکمیل فازها در چه زمانی انجام می شود؟
به نظر می رس��د با توجه به ش��رایط موجود، 
تکمیل فازهای طراحی ش��ده تا مس سرچشمه 
)قطع��ه دوم( و چادرملو )قطعه س��وم( تا پایان 
امسال یا ابتدای سال آینده انجام شود. در ادامه 
بررسی امکان توسعه این طرح به سایر استان ها 

نیز در دست اقدام است.
منافع بلند مدت این طرح برای منطقه و  �

کشور چیست؟
ب��ه س��بب بزرگ��ی مقی��اس طرح ک��ه از آن 
ب��ه عنوان ی��ک ابَرَ پ��روژه یاد می ش��ود ، منافع 
بلند م��دت این ط��رح ملی ابع��اد مختلفی پیدا 
می کن��د که مهم تری��ن آنها، تامی��ن پایدار آب 
معادن و صنای��ع معدنی اس��تان های هرمزگان 
کرمان و یزد و تامین بخش��ی از آب ش��رب این 
مناطق اس��ت. همچنین موضوعات اساسی نظیر 
اش��تغال پایدار ناش��ی از اجرای این طرح ملی، 
قطع استفاده از آب های زیرزمینی این استان ها 
ب��رای صنایع معدنی و کمک به افزایش س��طح 
آب های زیرزمینی در بلندمدت؛ در کنار مواردی 

همچون استفاده از مزیت آب دریا و تبدیل آن به 
مزیت رقابتی برای توسعه صنعت، الگو قرار دادن 
اجرای این طرح ملی موفق توسط کنسرسیومی 
از ش��رکت های بزرگ بخش خصوص��ی، امکان 
الگو برداری جهت اجرای آب از دریای عمان به 
سایر اس��تان ها، و ایجاد آبادانی در نواحی که در 
مسیر انتقال آب قرار دارند، جزو منافع بلندمدت 
چنین پروژه عظیمی اس��ت. در کنار نکات فوق، 
این نکته هم قابل ذکر است که پروژه انتقال آب 
از خلیج فارس، سبب افزایش عزت ملی به سبب 

ارتقای توانمندی داخلی شده است.
انجام این پروژه تا چ�ه حدی می تواند  �

بر صنعتی ش�دن استان های مشمول طرح، 
اثربگذارد؟

ب��ا اجرای این ط��رح ظرفیت س��رمایه گذاری 
در این ۳ اس��تان افزایش می یاب��د به این دلیل 
که یک��ی از محدودیت های س��رمایه گذاری در 
اس��تان های خشک کش��ور، مس��ئله تامین آب 
اس��ت که ب��ا اجرای طرح، چال��ش فوق برطرف 
می ش��ود. به بیانی دیگر بخ��ش معدن و صنایع 
معدنی به عنوان پیش��رو، گام در مسیری نهاده 
که با استقال آبی از منابع سطحی و زیرزمینی، 

موضوع حیاتی کمبود آب در کش��ور را برطرف 
می کند. از س��وی دیگر اج��رای خط انتقال آب، 
ثمرات��ی در پ��ی دارد که ت��ا س��ال های آینده، 
منافع آن نصی��ب حوزه های مختلف اقتصادی و 
اجتماعی مناطق کم آب ایران می شود. به عنوان 
نمونه یک��ی از ویژگی های برجس��ته این طرح، 
ایجاد زیرساخت ها برای اجرای پروژه انتقال آب 
به میزان س��ه برابر ظرفیت موجود در حوزه های 
شیرین س��ازی آبگی��ری، آزادس��ازی مس��یر و 
ایجاد تاسیس��ات وابس��ته و احداث تونل است. 
در کنار این امر باید توانمندس��ازی مش��اوران، 
پیمانکاران و س��ازندگان داخل��ی در طول اجرا 
و همچنین پروژه های مش��ابه و نیز آزادس��ازی، 
تمل��ک و احداث ۸۲۰کیلومتر جاده دسترس��ی 
ب��ه ع��رض ۳۰ متر ب��ه منظور حداق��ل احداث 
 ۲خط جدید عاوه بر خط فعلی را مورد اش��اره 
قرار داد. چنانچه نگاهی به برخی از جزئیات طرح 
داشته باشیم مشخص می شود که ظرفیت سازی 
قابل توجهی در صنایع داخلی ایجاد ش��ده است 
به طوری که در این طرح با ۱۹۴ سازنده داخلی 
به منظ��ور اس��تفاده از توان فنی و مهندس��ی، 
بومی سازی و نیز تولید برخی تجهیزات پیشرفته 
از جمل��ه پمپ ه��ا و الکتروموتورها، ش��یرهای 
بزرگ صنعتی و... قرارداد بس��ته ش��ده اس��ت. 
این امر جای خرس��ندی بس��یار دارد و ما خود 
را قدردان صنعتگ��ران داخلی می دانیم و از این 

بابت سپاسگزاریم.
تأثی��ر آغ�از ف��از اول پ��روژه ب�ر  �

خودب��اوری ملی و جهش تولی�د و رون�ق 
تولید در کش�ور چگونه ارزیاب�ی می کنید؟

ای��ن طرح همچون ه��ر پروژه عظی��م، اثرات 
قابل توجهی در توس��عه اش��تغال کشور داشته 
و توانسته اش��تغال مستقیم و غیر مستقیم برای 
۱۶هزار نفر در رده های مختلف مهندسی و اجرا 
ایجاد کند. درکنار این شاخص ها، تاثیر مثبت بر 
اقلیم مناطق جنوبی و ش��رقی کشور، جلوگیری 
از برداش��ت های بی رویه س��طحی و زیرزمینی، 
تاثیرات مثبت بر وضعیت اجتماعی مناطق فوق 
و جلوگیری از مهاجرت از جمله برجس��تگی های 
پروژه اس��ت که جای دارد به صورت مجزا به آن 

پرداخته شود.

گام نخست معدن در مسیر استقلال آبی 
سرمقاله

انتخابات اون وری ها 
اقتصاد این وری ها
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رونق تدریجی معادن
تاثیر تغییر مستاجر کاخ سفید بر اقتصاد معادن بررسی شد

تست گرم طرح تولید آهن 
 اسفنجی قائنات

 آغاز می شود
قائم مقام و عضو هی��ات عامل ایمیدرو گفت: 
تس��ت گرم طرح تولید آهن اس��فنجی قائنات از 

ابتدای دی  ماه آغاز می شود.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ایمی��درو، عباس 
نعیمی که در جلسه پایش طرح های فولادی که 
با حض��ور معاونان ومدیران ایمیدرو و مدیرعامل 
ش��رکت ملی فولاد برگزار شد، سخن می گفت، 
تصریح کرد: تست سرد این پروژه از شهریور ماه 
امسال آغاز شده و پس از اتمام آن، مراحل تست 

گرم آغاز می شود.
وی پیش بین��ی ک��رد ک��ه کارخان��ه احی��ای 
مس��تقیم قائنات در نیمه زمس��تان افتتاح شود. 
نعیمی در ادامه گفت: بخش فولادس��ازی قائنات 
نی��ز درحال حاضر به پیش��رفت فیزیکی بیش از 

۶۲درصدی رسیده است.
نعیمی با اش��اره به تزریق منابع مالی به فولاد 
قائن��ات از س��وی ایمی��درو، اظهار ک��رد: طبق 
برنامه ریزی انجام ش��ده واحد فولادس��ازی این 
شرکت نیز در سال آینده وارد مدار تولید خواهد 

شد.
این عض��و هیات عام��ل ایمیدرو ب��ا تاکید بر 
استفاده حداکثری از زمان برای راه اندازی بخش 
فولادس��ازی طرح های اس��تانی، گفت: خواست 
اکید ایمیدرو از کافرما و پیمانکاران این طرح ها، 

تسریع در اجرا و اتمام آنها است.
در ای��ن جلس��ه گزارش��ی نی��ز از وضعی��ت 
پرداختی ها به طرح های فولاد ارائه و همچنین بر 
حضور فعال تر شرکت های سرمایه گذار طرح های 

فولاد استانی تاکید شد.

منیر حضوری
خبرنگار

در شرایطی گفته می شود جو بایدن به عنوان چهل وششمین 
رئیس جمهوری امریکا از رقیب جمهوریخواه خود پیش��ی 
گرفت��ه ک��ه امری��کا و دنیا با بح��ران اقتصادی ناش��ی از 
سیاست های دونالد ترامپ و ش��یوع ویروس کرونا روبه رو 

هستند.
خ��روج ترام��پ از میثاق ه��ا و عهدنامه ه��ای بین المللی، 
افزای��ش تحریم ها و فش��ار بر اقتصاد ای��ران به ویژه بخش 
معدن، تمرکز او بر سیاس��ت های داخل��ی و دوری گزینی 
از ارتب��اط با دنیا م��واردی بود که به عنوان رد پای س��یاه 
دونال��د ترام��پ ب��ر بدن��ه اقتصاد سیاس��ی جه��ان نقش 
بس��ت. ش��اید همین موضوع باعث ش��ده امروز خبرهای 
 شکس��ت ترام��پ برای ع��ده ای در داخل و خ��ارج امریکا 

شیرین باشد.
روزنامه »روزگار معدن« س��راغ کارشناس��ان بخش معدن 
رفته تا نظر آنها را درباره تاثیر سیاس��ت های دونالد ترامپ 
بر بخش معدن، خرسندی، خشم یا بی تفاوتی آنها از آمدن 
جو بایدن و تاثیر سیاست های احتمالی این فرد دموکرات 

در بازگشت به برجام و تقویت مذاکرات جویا شود. 

تحریم هایی که ازس��وی دونالد ترامپ بر ایران 
اعمال  شد، مش��کلاتی را برای کشور ایجاد کرد و 
متاس��فانه بخش معدن را نیز تحت تاثیر قرار داد. 
بس��یاری از مواد معدنی در این ۴ سال در معرض 
امریکا  رئیس جمه��وری جمهوریخواه  تحریم های 

قرار گرفته اند.
 در این روند دولت امریکا سعی کرد خام فروشی 
را آزاد و ف��روش محص��ولات معدن��ی را ممن��وع 
کن��د؛ ب��ه این ترتیب این سیاس��ت موجب ش��د 
سرمایه گذاری های گسترده کشور در بخش معدن 

و صنایع معدنی با اختلال روبه رو شود. 
در تم��ام ای��ن مدت ت��لاش دول��ت جمهوری 
اس��لامی و وزیر پیش��ین صنعت، معدن و تجارت 
ای��ن بود ک��ه از خام فروش��ی جلوگی��ری کرده و 
تولیدات معدنی را به س��مت صنایع تبدیلی پیش 
ببرند. در مجموع با تمام مش��کلاتی که کش��ور و 
دولت باتوجه به تحریم های اعمال ش��ده داشتند، 

سعی شد وضع موجود حفظ شود. 
در این روند شاهد هیچ گونه عقب رفتی نبوده ایم 
و ش��رایط همچون پیش از تحریم ها مانده است. 
برای توس��عه بخش معدن باید زیرساخت ها را در 
کش��ور اصلاح کنیم. از آنجایی که زیرساخت های 
فعلی چندان قدرتمند نیس��تند، می توانیم بگوییم 
ش��رایط ح��وزه معدن نس��بت به گذش��ته تغییر 

محسوسی نداشته است. 
هرچند پیش��رفت هایی درکش��ور حاصل شده 
و ج��ای خرس��ندی دارد، ام��ا انتظاره��ا بیش از 
ای��ن اس��ت. می توان گفت پیش��رفت ش��اخص و 
قابل توجهی در حوزه معدن ایجاد نشده، در حالی 
 که حوزه معدن نیاز به زیرس��اخت های مناس��ب 
و س��رمایه گذاری قابل توج��ه دارد ت��ا بتوانی��م از 

خام فروشی دوری  کنیم. 
در این بین س��ازمان ایمیدرو پیرو سخنان وزیر 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت بیش��ترین فعالیت را 
برای توس��عه حوزه معدن انجام داده و دس��ت به 

سرمایه گذاری های کلانی زده است. 
در صنایع مختلف معدنی اقدامات شایس��ته ای 
به عم��ل  آمده که از آن جمل��ه می توان به حوزه 
آلومینیوم اش��اره کرد. با تلاش های خوب ایمیدرو 
شاهدیم که در این حوزه به خودکفایی رسیده ایم 
و در آین��ده می توانی��م در این بخ��ش صادرات را 

رونق دهیم.

یادداشت

خبر

عبدالله رضیان
  نماینده دوره دهم 
مجلس شورای اسلامی 

اصلاح زیرساخت های 
معدن

شکست وحدت جهانی

نمی توان به راحتی اظهارنظر کرد

س��ید جواد حسینی کیا، عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این سوال که انتخابات 
امری��کا و پیروزی جو بایدن چه تاثی��ری بر اقتصاد ایران و 
بخ��ش معدن می گذارد ب��ه »روزگار معدن« گفت: وحدت 
جهانی که دونالد ترامپ در ۴ سال فعالیت خود علیه کشور 
م��ا به وجود آورده بود، به طورقطع از هم گس��یخته خواهد 
شد؛ به  این  ترتیب صادرات در بخش های مختلف اقتصادی 
رون��ق می گیرد و حوزه معدن نیز از این ش��رایط بهره مند 

خواهد شد.
مشکلات بانکی برای معدنکاران �

عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
با اش��اره به مش��کلات بانکی فعالان اقتصادی کشور اظهار 
کرد: سیاست های امریکا و تحریم ها باعث شده  بود فعالان 

اقتصادی در معاملات بانکی هم با مشکل روبه رو شوند.
امیدواری��م با تغییر سیاس��ت های تحریمی، مش��کلات 

بانکی نیز حل ش��ود تا معدنکاران بتوانند دس��ت به 
مراودات بانک��ی و اقتصادی بزنند. با سیاس��ت های 
ترامپ تبادلات مالی فعالان اقتصادی کشور به شدت 
تحت تاثیر قرار گرفت. به طور خاص در بخش معدن 
گاه��ی صادرات مواد معدنی به صورت تهاتری و کالا 
به کالا صورت می گرفت و ارزی به دست معدنکاران 

نمی رسید. 
در این روند بس��یاری از ش��رکت ها تعطیل  ش��ده بودند 
که امیدواریم با رفتن ترامپ ظرفیت فعالیت ش��رکت های 

معدنی و در کل فعالان اقتصادی افزایش یابد.
ترامپ درس عبرتی برای سایرین �

نماینده مردم سنقر در مجلس شورای اسلامی با انتقاد از 
عملکرد و سیاست های ترامپ تصریح کرد: نتیجه عملکرد 
دونال��د ترام��پ بای��د درس عبرتی برای دیگر کش��ورها و 
روس��ای جمهوری بعدی امریکا باش��د. آنها باید بدانند که 

سیاست حذف و تحریم نسبت به ایران هیچ گاه 
جواب نخواهد داد و هر کس��ی ب��ا ایران مقابله 
ک��رده، نتوانس��ته در بلندمدت ب��ه اهداف خود 

برسد. 
این عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجلس 
ش��ورای اسلامی در پاسخ به این نکته که بایدن 
یکی از اولویت های خود را بازگشت به برجام در نظر گرفته، 
تصری��ح کرد: در حالی  که ای��ران خود را صد درصد متعهد 
به برجام دانست، امریکا از وظایف خود سرپیچی کرد و در 
نهایت ترامپ از این توافق خارج ش��د. این گونه نیس��ت که 
بای��دن به راحتی به برجام بازگردد و تعهدات خود در آن را 
اجرا کند، این فرآیند زمان بر است؛ ضمن اینکه برجام سند 

جامع و کاملی نبود و انتقاداتی به آن وارد است.
بایدن اعتمادسازی کند �

نماینده مردم س��نقر در مجلس شورای اسلامی با تاکید 

بر اینکه بایدن در ابتدا باید دس��ت به اعتمادس��ازی بزند، 
تصریح ک��رد: رئیس جمهوری جدید امری��کا باید صداقت 
خود را نش��ان ده��د و از انتصاب افراد تن��درو و همچنین 
نگاه افراط��ی در کابینه خود اجتناب کند.  او باید به ایران 
همچون دیگر کشورها نگاه برابر داشته باشد و نگاه افراطی 
و تک بع��دی ترامپ را دنبال نکند. اگر چنین نگاهی دنبال 
ش��ود، تجربه نش��ان داده که نمی تواند ماندگار باشد.  این 
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در 
پاس��خ به این سوال که چقدر مهم است که در ایران هم از 
افراطی گری دوری ش��ود، گفت: ایران باید نسبت به امریکا 
محتاط عمل کند، چراکه سیاس��ت هر دو رئیس جمهوری 

امریکا )ترامپ و بایدن( در یک راستا است. 
در زمان ریاس��ت جمهوری باراک اوبام��ا نیز تحریم هایی 
علیه کشور ما اعمال ش��د و فعالان اقتصادی دچار مشکل 

شدند. به  این  ترتیب ما باید محتاطانه پیش برویم.

عباسعلی ایروانی، مدیرکل دفتر نظارت بر 
ام��ور معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
با اش��اره به اینکه سیاس��ت کلان دو حزب 
جمهوریخ��واه و دموکرات در امریکا نس��بت 
ب��ه ایران تغییری نخواهد ک��رد، به »روزگار 
معدن« گفت: عملکرد جو بایدن در سیاست 

خارجی با دونالد ترامپ تفاوت چندانی نخواهد داشت. 
ممکن است بایدن برای رفع تحریم ها گام هایی برداشته و موافق 
برجام باش��د، اما این مس��ئله س��ازکار پیچیده ای دارد که شرایط 
خاص خود را می طلبد و به راحت��ی نمی توان درباره آن اظهارنظر 

کرد.
اهمیت حذف تحریم ها ازسوی امریکا �

مدیرکل دفت��ر نظارت بر امور معدن��ی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت درب��اره اهمیت حذف تحریم ها ازس��وی امریکا گفت: اگر 
تحریم ها برداش��ته شود، ش��اهد رونق تبادلات تجاری و بازرگانی 
ایران با کش��ورهای همس��ایه و دیگر مناطق دنی��ا خواهیم بود و 

به طور حتم شرایط فعلی تغییر خواهد کرد. 
در نتیجه این مهم، کسب وکار فعالان اقتصادی توسعه  می یابد و 

شرایط کشور به طور حتم بهبود پیدا می کند.
 او خاطرنش��ان ک��رد: البته تمام��ی این موارد فرضیه اس��ت و 

بستگی به بسیاری از عوامل دیگر در امریکا دارد.
افزایش نرخ ارز، پیامد سیاست ترامپ �

ایروان��ی درباره مضرات سیاس��ت های ترامپ برای بخش معدن 
کش��ور ما گفت: دونالد ترامپ سیاست های تند و پیچیده ای اتخاذ 
کرد که به طور حتم بر بخش معدن تاثیر گذاش��ته اس��ت. یکی از 
پیامده��ای سیاس��ت او برای بخش معدن، افزای��ش نرخ ارز بوده 
است؛ به عبارتی با افزایش تحریم ها و اعمال سیاست های تند علیه 
کش��ورمان از طرف ترامپ، ش��اهد ایجاد مشکل در صادرات مواد 
معدنی و افزایش نرخ ارز در کشور شدیم که این موضوع در نهایت 

به ضرر معدنکاران داخلی تمام شد.
امیدوار به آینده �

مدیرکل دفت��ر نظارت بر امور معدن��ی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در پاس��خ به این س��وال که چه پیش بینی از آینده بخش 
معدن دارید، گفت: امیدوارم وضع اقتصاد بهتر ش��ود؛ کس��ب وکار 
رونق بگیرد؛ تبادل پولی و درآمدها افزایش یابد؛ صنایع و واحدها 
راه اندازی ش��وند تا به تبع آن معدن نیز فعال تر ش��ود و بتواند به 

توسعه اقتصاد کشور کمک و ثروت آفرینی کند.
ایروانی درباره اینکه بازگشت جو بایدن به برجام چقدر به توسعه 
بخش معدن کمک خواهد کرد، گفت: سیاست دولت جدید امریکا 
می تواند بر توس��عه معادن ایران تاثیرگذار باشد. طبیعی است که 
امریکا با قدرت اقتصادی ک��ه در اختیار دارد، می تواند در اقتصاد 

دنیا تاثیرگذار باشد.

سعید صمدی، دبیر انجمن زغال سنگ ایران 
با اش��اره به اینکه انتخاب ج��و بایدن به عنوان 
رئیس جمه��وری امری��کا را بای��د در دو حوزه 
اقتصاد جهانی و ایران بررسی کرد، به »روزگار 
مع��دن« گفت: رمز پیش��رفت و رش��د اقتصاد 

جهانی همکاری کشورها با یکدیگر است. 
به هر میزان مس��ئولان و سیاستمداران جهانی تر فکر 
و عم��ل کنن��د، اقتصاد جهانی نیز رش��د بهتری خواهد 
داش��ت. او با اش��اره به اینکه حضور ترامپ موجب  ش��د 
روند جهانی س��ازی متوقف و رک��ود در کل دنیا فراگیر 
ش��ود، خاطرنشان کرد: شیوع کرونا و رکود حاصل از آن 
نیز به این موضوع اضافه ش��د. در واق��ع ادامه این روند 
یعنی شیوع کرونا و سیاست ترامپ به طور حتم در سال 
۲۰۲۱ دنیا را با بحران اقتصادی شدیدی روبه رو می کرد.

تاثیر اقتصاد امریکا پررنگ است �
دبیر انجمن زغال س��نگ ای��ران با انتق��اد از عملکرد 
دونالد ترامپ گفت: ترامپ در ۴ سال فعالیت خود نشان 
داد که ف��ردی ضد اقتصاد جهانی اس��ت؛ در اثبات این 
موضوع می ت��وان به مخالفت و خ��روج او از پیمان های 

اقتصادی مختلف اشاره کرد. 
از آنجایی  که اقتصاد امریکا بزرگ اس��ت و ۲۵ درصد 
اقتصاد دنیا را ش��کل داده، با خ��روج ترامپ از معاهدات 
بین الملل��ی دیگر کش��ورها نیز ضرر ک��رده و این رفتار 
او بر دیگر کش��ورها تاثیر گذاشته اس��ت؛ به عبارتی اگر 
به جای ترامپ، بوریس جانس��ون، نخس��ت وزیر انگلیس 
یا جوزپ��ه کونته، نخس��ت وزیر ایتالیا چنین سیاس��تی 
 را در پی��ش می گرفتند، اقتصاد دنیا آنق��در تحت تاثیر 

قرار نمی گرفت.
 او خاطرنشان کرد: گفته می ش��ود اگر اقتصاد امریکا 
سرما بخورد، اقتصاد دیگر کشورها سینه پهلو می کند؛ به 
این ترتیب سیاست های ترامپ بر دیگر اقتصادهای دنیا 

و در رأس همه اقتصاد چین تاثیر گذاشت.
سیاست پوپولیستی و قفل شدن اقتصاد �

صم��دی با اش��اره به مض��رات سیاس��ت ها و اقدامات 
پوپولیس��تی ترام��پ گفت: عملکرد پوپولیس��تی ترامپ 
گرچه در کوتاه مدت موجب فعالیت واحدهای تولیدی و 
حال خوب عوام ش��د، اما در بلندمدت قفل شدن اقتصاد 
امریکا و دیگر کش��ورها را به دنبال داش��ت. در این بین 
سیاست های انبساطی دونالد ترامپ از جمله کاهش نرخ 
مالیات و پخش پول در جری��ان مقابله با کرونا برخلاف 
تصور عده ای که معتقد بودند می تواند باعث رش��د شود، 

نتوانست موفقیت ایجاد کند. 

این موضوع نشان داد سیاست انبساطی دولت 
بدون برنامه ریزی منجر به رکود خواهد ش��د. او 
تاکید کرد: سیاس��ت انبس��اطی ترامپ، اقتصاد 

امریکا و جهان را به هم ریخت.
تاثیرپذیری فل�زات و مواد معدنی  �

از بحران
دبیر انجمن زغال س��نگ ای��ران تصریح ک��رد: زمانی 
 که بح��ران اتف��اق می افتد، عم��ده تاثی��ر آن بر بخش 
انرژی، فل��زات و مواد معدنی اس��ت. بحران ها در بخش 
گن��دم، ش��کر و برن��ج تاثیر چندان��ی ندارن��د؛ به دلیل 
اینک��ه این اق��لام مصرف عامه مردم اس��ت و در صورت 
تحری��م و ب��روز بح��ران اقتص��ادی تولید آنه��ا چندان 
کاه��ش پیدا نمی کند ام��ا وقتی اقتصاد دنی��ا با بحران 
 روب��ه رو ش��ود، به ط��ور حتم ب��ر تولی��د م��واد معدنی 

تاثیر می گذارد.
صم��دی درب��اره افزایش تقاض��ا برای فل��زات و مواد 
معدنی گف��ت: تحت تاثی��ر افزایش مص��رف و تقاضای 
دیگ��ر کش��ورها، ش��اهد رونق ف��روش و عرض��ه مواد 
معدن��ی ازس��وی ای��ران بودیم؛ به ط��ور مث��ال هر تن 
س��رب و روی ب��ا نرخ حدود ۳ ه��زار دلار و هر تن مس 
حدود ۷ هزار دلار فروخته ش��د. درب��اره دلایل افزایش 
چندبراب��ری نرخ م��واد معدن��ی باید گف��ت از آنجا که 
 فلزات اساس��ی مورد تقاضای جهانی بوده با افزایش نرخ 

روبه رو شده اند. 
او تصری��ح کرد: باتوجه به توانمن��دی ایران در بخش 
مع��دن، به طور طبیعی اقتصاد معدنی کش��ور جانی تازه 
گرفت اما در ادامه سیاس��ت های ترامپ به این بخش نیز 
ضربه زد و مشکلاتی را برای فعالان اقتصادی این حوزه 

به وجود آورد.

بایدن منطقی تر از ترامپ �
دبیر انجمن زغال سنگ ایران با اشاره به مزایای حضور 
جو بایدن در رأس قوه اجرایی امریکا گفت: بایدن فردی 
منطقی ت��ر از ترامپ اس��ت و جهانی فک��ر می کند. او به 
پیمان های بین المللی اعتقاد و به دادوستد و بازار جهانی 
باور دارد. به طور طبیعی بایدن براس��اس وعده هایی که 
داده به بس��یاری از پیمان های جهانی باز خواهد گشت. 
در اثر این انتخاب، اقتصاد دنیا از گردنه و دره مرگی که 
به واس��طه رفتارهای ترامپ به آن نزدیک می شد، نجات 

پیدا کرده است.
کمک به رونق بخش معدن �

صم��دی با بیان اینکه با آم��دن بایدن در حوزه معدن 
می توان شاهد رشد و رونق بود، به تاثیر حضور بایدن در 
رأس دولت امریکا و نق��ش آن بر بخش معدن پرداخت 
و گفت: سیاس��ت های ترامپ که ۴ سال جریان داشت، 
به ط��ور حت��م در دور دوم اثرات خود را بر رش��د بحران 
اقتصادی می گذاشت و مش��کلات زیادی را برای بخش 

معدن ایجاد می کرد. 
خوش��بختانه بحران��ی که پیش بینی می ش��د س��راغ 
محص��ولات معدنی بیاید امروز ب��ا حضور بایدن در حال 
دور شدن است و در آینده نزدیک از آن فاصله می گیریم. 
دبیر انجمن زغال س��نگ ایران تصری��ح کرد: با آمدن 
بایدن روند منطقی پیش خواهد آمد و ش��اهد شفافیت 
و پیش بینی پذی��ری اقتص��اد خواهی��م ب��ود. در دوره 
ترامپ چی��زی به ن��ام پیش بینی و ش��فافیت مفهومی 
نداش��ت. اقتصاددانان هر لحظه منتظ��ر تصمیم معقول 
یا غیرمعقول ازس��وی ترامپ بودند اما خوش��بختانه این 
مشکل رفع شده و دنیا چهره دیگری از امریکا را خواهد 

دید.

برخی از آمدن جو بایدن و خروج ترامپ از کاخ س��فید خش��نود بوده و این شرایط را فرصتی برای رشد اقتصاد، 
به ویژه رش��د بخش مع��دن می دانند. برخی دیگر نیز بی��ن دو رئیس جمهوری تفاوتی قائل نیس��تند و باور دارند 
چهل وششمین رئیس جمهوری امریکا چه دموکرات باشد و چه جمهوریخواه به طور حتم سیاست های داخلی این 
کشور را پیش برده و به نفع امریکا عمل خواهد کرد. در حالی  که برخی کارشناسان خروج ترامپ از کاخ سفید را 
عاملی برای گس��ترش پیوند جهانی و نزدیک شدن کشورها به یکدیگر می دانند، برخی دیگر باور دارند که هر دو 

نفر یک سیاست را دنبال می کنند و ما باید نسبت به امریکا محافظه کارانه عمل کنیم.
به هرح��ال ه��ر دو گروه مخالف و موافق نتیجه می گیرند که بایدن فردی جهانی تر از ترامپ اس��ت؛ از همین رو 
بعید است به دنبال اعمال سیاست های افراطی و تند علیه کشور ما حرکت کند. کاهش تحریم ها، بازگشت امریکا 
به تعهدات خود و اعتمادس��ازی برای ایران از جمله مواردی است که به عنوان راهکارهای همکاری ایران با امریکا 

ازسوی کارشناسان مطرح  شده است.

سخن پایانی...

همکاری، رمز رشد اقتصاد جهانی
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روابط عمومی ش��رکت فولاد هرمزگان در شانزدهمین 
س��مپوزیوم بین المللی روابط عمومی ای��ران که با موضوع 
کرون��ا ویروس؛ درس های��ی برای روابط عموم��ی پایدار و 
اثربخش برگزار شد موفق به کسب نشان ویژه ارتباط موثر 
با ذینع��ان و روابط عمومی برت��ر در ارتباطات الکترونیک 
ش��د.  به گزارش روابط عمومی فولاد هرمزگان، به انتخاب 
هیات داوران شانزدهمین دوره سمپوزیوم بین المللی روابط 
عمومی و هفدهمین جش��نواره برترین های روابط عمومی 
ایران که با حضور جمعی از مدیران کشوری و برگزیدگان 
جش��نواره روابط عمومی برگزار شد، نش��ان ویژه »ارتباط 
موثر با ذینفعان« به دلیل حضور موثر در سانه ها و ارتقای 
ارتباط با ذینفعان خود از جمله کارکنان، تامین کنندگان، 

س��هامداران و خری��داران خ��ود ب��ه روابط عمومی فولاد 
هرم��زگان اهدا ش��د. همچنین در این جش��نواره هیات 
داوران عن��وان روابط عمومی برتر در ارتباطات الکترونیک 
را به دلیل ارتقای زیرساخت های ارتباطات الکترونیک در 
فولاد هرمزگان در سال ۹۸ از جمله ارتقای سایت 2 زبانه، 
ارتقای پورتال داخلی، یکپارچه س��ازی سیس��تم پیامکی 
جه��ت ارتباط ب��ا کارکنان و س��ایر ذینفعان و اس��تفاده 
موث��ر از ظرفیت ش��بکه های اجتماعی ب��ه روابط عمومی 
فولاد هرمزگان داد. در ابتدای این مراس��م پیام س��وتلانا 
اس��تاوریوا رئیس انجمن بین المللی روابط عمومی خطاب 
به شرکت کنندگان و برگزیدگان این سمپوزیوم به صورت 

مجازی پخش شد.

نماینده م��ردم اردکان در مجلس گفت: ش��رکت صنعتی و 
معدنی چادرملو در شرایطی که شدیدترین تحریم ها علیه ایران 
وضع شده، توانس��ته اس��ت ارزآوری قابل توجهی برای کشور 
داشته باشد.محمدرضا دشتی اردکانی در گفت وگو با شما نیوز، 
درب��اره اهمیت و نقش ش��رکت صنعتی و معدن��ی چادرملو در 
توسعه اقتصادی منطقه و کشور گفت: شرکت صنعتی و معدنی 
چادرملوتاثیرات بس��زایی را در کل اس��تان یزد داش��ته است 
خصوصا در حوزه شهرس��تان اردکان آث��ار اقدامات مثبت این 
ش��رکت مشاهده می ش��ود.وی افزود: ما در بحث بیماری کرونا 
ش��اهد این بودیم که واقعا ش��رکت چادرملو با تمام امکانات به 
میدان مبارزه با کرونا آمد و با کمک هایی که به بیمارستان های 
اس��تان یزد و شهرس��تان اردکان داشت، توانس��تیم تا حدود 
زی��ادی این بیماری را ک��ه واقعا جان همه انس��ان ها را تهدید 
می کند، مدیریت کنیم.عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
یازدهم بیان کرد: ش��رکت صنعتی و معدنی چادرملو در حوزه 

اش��تغالزایی و درآمدزایی برای کش��ور بسیار خوش درخشیده 
است. این شرکت برروی پروژه های مهمی سرمایه گذاری کرده 
اس��ت که نمونه بارز آن انتقال آب خلیج فارس به فلات مرکزی 
ایران است. دشتی اردکانی درخصوص نحوه عملکرد ناصر تقی 
زاده ، مدیرعام��ل محترم ش��رکت صنعت��ی و معدنی چادرملو 
گف��ت: از زمانی که مدیریت جدید چادرملو اداره این ش��رکت 
را در دس��ت گرفته اس��ت، اقدامات مثبتی در امس��ال صورت 
پذیرفته و همچنین جلسات مختلفی را با ایشان برگزار کرده ایم 
و امیدواریم که این شرکت بتواند به مطالبات مردم و نمایندگان 
اس��تان عمل کند. وی با اش��اره به ارزآوری ش��رکت صنعتی و 
معدنی چادرملو در ش��رایط تحریمی گفت: ش��رکت صنعتی و 
معدنی چادرملو در شرایطی که شدیدترین تحریم ها علیه ایران 
وضع شده، توانس��ته اس��ت ارزآوری قابل توجهی برای کشور 
داشته باش��د و همچنین در مدیریت واردات بسیاری از کالاها 

اثرگذاری مثبتی داشته است.

رئیس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های صنایع و معادن سرب 
و روی گفت: حضور سرب و روی در بورس کالا بسیار غم انگیز است، 
زیرا ما سالیانه 2۱۰ هزار تن شمش روی تولید می کنیم در صورتی 
که مصرف داخلی ما ۳۵ هزارتن است و اصلا مفهومی ندارد که این 
میزان را در بورس عرضه کنیم. یعنی اینقدر بازار سیال و باز است و 
از طرفی دیگر به خاطر نرخ ارزان ش��مش در داخل کشور انگیزه ای 
برای واردات وجود ندارد بنابراین نیاز به حضور در بورس کالا نبود.

حسن حس��ینقلی در گفت وگو با ایراسین در مورد حضور سرب 
و روی در بورس کالا گفت: این تصمیم در دوره مدیریت س��رقینی 
گرفته شد. با اینکه ما به ایشان گفتیم در ۱2 سال گذشته هیچکس 
نتوانسته است شمش روی وارد کشور کند، زیرا ما نرخ شمش را زیر 
ن��رخ بین المللی آن در داخل عرضه می کنیم و این نرخ همین امروز 
حدود ۸۵ درصد نرخ جهانی ش��مش روی است بنابراین انگیزه ای 

برای واردات وجود ندارد اما متاسفانه به توصیه ما عمل نشد.
حس��ینقلی به حضور محدود تولید کنندگان در بورس کالا اشاره 
کرد و افزود: در کش��ور حدود ۸۳ ش��رکت داری��م که توانایی تولید 
ش��مش روی دارند و از این تعداد فقط ۱۶ ش��رکت هستند که عضو 
بورس کالا هس��تند و می توانند محصولات شان را در بورس عرضه 
کنند؛ مابقی محصولات شان را در بازار آزاد به فروش می رسانند در 
نتیجه این فش��ار بی منطق و غیر قانونی برای اجبار عرضه ش��مش 
در بورس باعث ش��ده یک رانت بزرگی برای دلالان ایجاد شود زیرا 
خری��داری برای ش��مش روی در بورس کالا وجود ندارد. ش��ما اگر 
به بورس کالا نگاه کنید می بینید از اول س��ال گذش��ته تا الان چه 
روزهایی زیادی که کالا در بورس عرضه شده ولی خریداری برای آن 
وجود نداش��ته است چون خریدارانی که می توانند در بورس خرید 

بکنند هم محدود هستند.
وی به مقررات س��ختگیرانه برای خرید و ف��روش در بورس کالا 
اش��اره کرد و گفت: در بحث خرید از بورس هم این گونه نیس��ت که 
اگر ما ۳۰ مصرف کننده در کشور داشته باشیم هر ۳۰ مصرف کننده 
در بورس حضور داش��ته باشند زیرا متاس��فانه بورس یک مقررات 

س��ختی دارد هم برای اینکه کسی می خواهد کالایی را عرضه کند 
و هم ب��رای خریدار بنابراین اگر مقررات راحت تر بود و ش��رکت ها 
هم��ه می توانس��تند کالای خودش��ان را عرضه کنن��د و هم همه 
می توانس��تند راحت خرید کنند و سقفی هم برای قیمت ها تعیین 
نمی شد؛ می توانستیم شاهد رقابت باشیم اما در یک جمله هرچقدر 
ک��ه وزارت صنعت، معدن وتجارت در عرض��ه یا قیمت گذاری و در 
رابطه بی��ن تولید کننده و مصرف کننده دخال��ت کند کار خراب و 

خراب تر می شود.
رئیس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های صنایع و معادن سرب 
و روی به ابتدای حضور شمش روی در بورس کالا اشاره کرد و گفت: 
در ابتدایی که عرضه در بورس را اجباری کردند از ما می خواس��تند 
نرخ هر تن ش��مش را روی ۹ میلیون تومان عرضه کنیم در صورتی 
که نرخ تمام ش��ده آن حدود ۱۶ میلیون تومان بود! بنابراین حرف 
ما این است که تعریف بورس مشخص است یعنی سقف نرخ در آن 
آزاد است. اما جلوی صادرات را گرفتند و فقط به کسانی مجوز داده 
شد که شمش را در بورس عرضه کند. بورسی که برای آن سقف نرخ 
گذاشتند بنابراین این فشار های مضاعف و بی منطق نتیجه اش این 
شده که سرمایه گذارها از این بخش خارج شده و خیلی از کارخانه ها 
تعطیل شده اند یا با حداقل ظرفیت کار می کنند و ظرفیت تولید به 

جای ۴۷۵ هزار تن به 2۰۰ تا 2۱۰ هزار تن رسیده است.
ش��ایان ذکر اس��ت با توجه به م��ازاد مصرف داخل��ی در صنعت 
روی ظرفی��ت خوب��ی ب��رای ص��ادرات در این بخش وج��ود دارد 
ام��ا درحال حاض��ر واحدهای مج��از به صادرات روی هس��تند که 
محصولات شان را در بورس کالا عرضه کنند و بعد از آن مجاز هستند 

که ۳برابر مقداری که در بورس عرضه دارند، صادر کنند.
 لذا به نظر می رس��د این قانون ها مانع رونق تولید و صادرات است 
زی��را ایران با دارا ب��ودن بیش از ۱2 میلیون ت��ن فلز محتوی روی 
)معادل ۵ درصد ذخایر روی جهان( در رتبه ششم کشورهای دارای 
ذخایر سرب و روی جهان قرار دارد و قرار است در یک افق 2۰ ساله 

تولید شمش خود را به ۶۳۰ هزار تن در سال ۱۴2۰ افزایش دهد.

کسب نشان ویژه » ارتباط موثر با ذینفعان« توسط فولاد هرمزگان

ارز آوری قابل توجه چادرملو در شرایط تحریم

نیازی به حضور سرب و روی در بورس کالا نبود

مدیرعامل ف��ولاد خراس��ان از راه اندازی مجدد س��اخت پروژه 
»کنس��انتره س��نگ آهن س��نگان« و برون رفت این پروژه از توقف 
ب��ه عنوان خبر خوش��ی که به کارکنان وع��ده داده بود، خبرداد. به 
گزارش روابط عمومی فولاد خراس��ان، با تلاش بی وقفه غفوری در 
یک س��ال گذشته، پروژه »کنسانتره س��نگ آهن سنگان خواف« 
پس از چندین س��ال توقف، دوباره راه اندازی ش��د.فولاد خراسان با 
اتصال تولید خود به معادن و ذخایر غنی و ارزش��مند س��نگ آهن 
س��نگان با خودکفایی تامین مواد اولیه، پای��داری تولید خود را در 
مقیاس��ی کاملا بلندمدت، تحقق می بخشد.شایان ذکراست پروژه 
کارخانه کنس��انتره سنگان به عنوان مهم ترین، استراتژیک ترین و 

حیاتی ترین موضوع برای موفقیت فولاد خراس��ان است.این پروژه 
که به دلایل متعدد و مختلف از س��ال ۱۳۹۳ متوقف شده بود از بدو 
ورود غفوری، مدیرعامل مجتمع در ش��هریور ماه سال گذشته که 
مهم ترین هدف حضور خود را در قطب سوم فولاد کشور، راه اندازی 
دوب��اره فعالیت ه��ای اجرایی اح��داث و بهره ب��رداری از کارخانه 
کنس��انتره س��نگان عنوان کرد، سرانجام با تلاش ش��بانه روزی و 
پیگیرهای مستمر، موثر و اخذ دستور اکید مقام عالی وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی مبنی بر گره گش��ایی از روند اجرایی این پروژه 
و نیز با مس��اعدت و همراهی ارزش��مند میرزایی »معاون اقتصادی 
وزارت کار« و همچنی��ن ش��یرکانی »مدیرعام��ل صن��دوق بیمه 

اجتماعی کشاورزان، روس��تاییان و عشایر« و  الستی »مدیرعامل 
شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات« به عنوان سهامداران 
عمده شرکت توافقات نهایی با پیمانکاران مربوطه انجام و همچنین 
برنام��ه عملیات��ی اجرای پروژه نیز اخذ ش��د. آنچه که بیش از همه 

موجب خوشحالی و مباهات است می توان به: 
- بهره مندی همکاران س��هامدار کارخانه کنسانتره )۹ درصد( از 

منافع راه اندازی پروژه
-خودکفای��ی ش��رکت در تامین م��واد اولی��ه و حیاتی مجتمع 
و همچنی��ن تکمی��ل زنجیره خط��وط تولید کارخان��ه از معدن تا 

محصول نهایی

 - اش��تغال حدود ۶۰۰ نفر جوان متخصص به صورت مستقیم و 
۱۵۰۰ نفر به طور غیر مستقیم

- درآمدزایی بسیار خوب برای شرکت و قابل توجه برای خانواده 
بزرگ فولاد خراسان، اشاره کرد.

راه اندازی مجدد پروژه کنسانتره سنگان

دن
 مع

گار
وز

: ر
س

عک

مرضیه احقاقی
خبرنگار

پس از تغیی��ر رئیس جمهوری ایالات متحده، 
جری��ان مثبتی در اغلب بازارهای کالایی نمایان 
شد. این رش��د از بازار سهام ایالات متحده آغاز 
و در ادامه به س��ایر بازارهای س��هام و درنهایت 
بازاره��ای کالای��ی منتق��ل ش��د. حال انتش��ار 
اخباری مبنی بر کش��ف واکسن کووید-۱۹ نیز 
دوباره به نقطه قوتی برای بازارهای کالایی بدل 
شده اس��ت. در همین حال، ش��اهد افت قیمت 
طلا بودی��م. همین افت نیز زمینه اعتماد مجدد 
صاحبان سرمایه و سرمایه گذاران را به بازارهای 

کالایی فراهم کرده است. 
بخش قابل توجهی از این رش��د را می توان به 
امید برای تغییر سیاس��ت های تنش زای ایالات 
متحده نس��بت داد. انتظار برای حذف یا تعدیل 
تعرفه های اعمالی بر فلزات اساس��ی و در همین 
حال، تلاش برای توسعه زیرساخت ها در ایالات 
متح��ده، زمینه رش��د قیمت ه��ا را فراهم کرده 
اس��ت. در چنین ش��رایطی، امید می رود تقاضا 
برای مصرف انواع محص��ولات صنایع معدنی از 
جمله آلومینیوم، مس، نیکل، فولاد و.... افزایش 
یابد. طبیعی اس��ت که در س��ایه رش��د تقاضا و 
بازگش��ت آرامش به ای��ن بازارها رش��د قیمت 
کامودیتی های فلزی پدی��د آید. در همین حال 
باید تاکید کرد هرچند درحال حاضر بازار فلزات 
در ب��ورس کالای ایران با رک��ود و توقف خرید 
روبه رو ش��ده اما همچنان باید به بهبود بازار این 
محص��ولات در آینده امیدوار ب��ود، چراکه اغلب 
صنایع فع��ال در حوزه مع��دن و صنایع معدنی 
کش��ور، صادرات محور هس��تند. بنابراین رش��د 
تقاضا در س��طح جهانی، زمینه حضور پررنگ تر 
تولی��دات این ش��رکت ها را در ب��ازار بین المللی 

فراهم می کند. 
دلار امریکا تضعیف می شود  �

توس��عه  و  اقتص��ادی  مدی��ر  صب��اغ،  امی��ر 
سرمایه گذاری سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ای��ران )ایمیدرو( در گفت وگو با 
»روزگار مع��دن« و در پاس��خ به س��والی مبنی 
بر تاثیر تغیی��ر رئیس جمهوری امری��کا بر بازار 
کامودیتی ه��ای فلزی در س��طح جهانی، گفت: 
انتخاب بایدن به عن��وان رئیس جمهوری ایالات 
متح��ده زمینه تضعی��ف دلار امری��کا را فراهم 

می کن��د، چراک��ه انتظ��ار م��ی رود دموکرات ها 
بس��ته های مالی قابل توجه��ی را تعریف کنند و 
در ش��رایط پیش رو انتظار داریم کسری بودجه 
این کش��ور افزایش پیدا کند. در چنین شرایطی 
انتظ��ار می رود جمهوری خواه��ان اجازه افزایش 
مالیات برای کسب درآمد را ندهند؛ بنابراین این 
کسری بودجه از محل رشد درآمدهای مالیاتی، 
امکان جبران نخواهد داشت. همین موضوع نیز 
زمینه تضعیف دلار این کشور را فراهم می کند. 
در ادام��ه و با تضعیف دلار ای��الات متحده، نرخ 
کامودیتی ها در ب��ازار بین المللی افزایش خواهد 

یافت. 
توقف جنگ های تجاری  �

مدیر اقتصادی و توسعه سرمایه گذاری ایمیدرو 
در ادام��ه افزود: انتخاب بای��دن از وجه دیگری 
نیز می تواند بر بازار کامودیتی ها اثرگذار باش��د. 

ازجمل��ه آنکه انتظار م��ی رود جنگ های تجاری 
و تعرفه ای میان امریکا و س��ایر کش��ورها پایان 
یاب��د. بنابراین در چنین ش��رایطی بهبود رش��د 
اقتص��ادی چی��ن دور از انتظ��ار نخواهد بود. در 
همین حال، بهب��ود تنش ها و حرکت رفتارهای 
تجاری به سمت آرامش، زمینه تحریک تقاضای 
کامودیتی ه��ا را فراهم می کن��د؛ بنابراین انتظار 
دوران  کامودیتی ه��ا  تولیدکننده ه��ای  داری��م 
طلایی را در ۴ س��ال آینده در پیش رو داش��ته 

باشند. 
آینده روشن صنایع معدنی کشور  �

صب��اغ در ادامه و در پاس��خ به س��والی مبنی 
ب��ر پیش بین��ی تاثی��ر انتخ��اب جو بای��دن بر 
ب��ازار کامودیتی ه��ا در کش��ور گفت: بس��یاری 
از کامودیتی ه��ای فل��زی تولیدش��ده در ایران، 
صادرات مح��ور هس��تند. همی��ن صادرات محور 

بودن با توجه به ش��رایط مورد بحث یعنی رشد 
تقاضای جهانی و بهبود نرخ ها در بازار بین المللی 

کمک کننده خواهد بود. 
در همی��ن حال نبای��د به کنترل ن��رخ ارز و 
کاهش آن در کوتاه مدت امی��دوار بود؛ بنابراین 
انتظ��ار داری��م تولیدکننده ها و فع��الان صنایع 
معدن��ی در آین��ده از وضعیت خوب��ی برخوردار 
باش��ند. وی اف��زود: به علاوه آنک��ه همانطور که 
پیش تر هم اش��اره ش��د انتظار داریم قیمت های 
جهانی همچنان در مس��یر رش��د باشند؛ همین 
موضوع نیز زمینه بهب��ود عملکرد این صنایع را 
فراهم می کند. درنتیج��ه به تبع وضعیت جهان 
در ایران نیز ش��اهد بهبود عملکرد ش��رکت های 

معدنی و صنایع معدنی خواهیم بود.
افت کوتاه مدت نرخ دلار را جدی  �

نگیرید
مدی��ر اقتص��ادی و توس��عه س��رمایه گذاری 
ایمیدرو در پاس��خ به س��والی مبنی بر تاثیر نرخ 
ارز در یک هفته گذشته، گفت: بدون تردید این 
کاهش نرخ ارز بر عملکرد ش��رکت های فعال در 
حوزه مع��دن و صنایع معدن��ی و صادرات محور 
تاثی��ر منف��ی دارد. اما در همین ح��ال تقاضای 

جهانی برای کامودیتی ها نیز بهبود می یابد.

 در همی��ن حال، صادرات نی��ز بهبود خواهد 
یافت. درنتیجه ش��اهد رش��د تولید شرکت های 
فع��ال در این حوزه خواهیم با محوریت تقاضای 
صادرات��ی خواهی��م ب��ود. ای��ن رش��د تولید در 
اف��ق کوتاه م��دت و بلندمدت می تواند بخش��ی 
از اف��ت ارزش دلار را جب��ران کن��د؛ بنابرای��ن 
 وضعیت ای��ن صنایع طی ۴ س��ال آینده مثبت 

ارزیابی می شود.
سخن پایانی �

درحالی که جو بایدن، رئیس جمهوری منتخب 
ایالات متحده آماده انتقال به کاخ سفید می شود، 
ن��رخ کامودیتی های فلزی در ب��ازار جهانی رو به 
صعود گزارش می ش��ود. در همین حال از بایدن 
انتظ��ار می رود دولتی قاب��ل پیش بینی و باثبات  

بیشتری داشته باشد. 
علاوه بر این، امیدهایی برای تصویب بسته های 
محرک اقتصادی ازس��وی این کش��ور و به دنبال 
آن رش��د تقاض��ا ب��رای کامودیتی ه��ای فلزی 
وج��ود دارد. در چنین ش��رایطی امید می رود با 
بهبود ش��رایط میان ای��ران و امریکا و با توجه به 
صادرات محور ب��ودن صنایع معدنی در کش��ور، 
 فرصت پیشرفت در اختیار فعالان صنعتی کشور

نیز قرار گیرد.  

 بسیاری از کامودیتی های فلزی تولیدشده در ایران، 
صادرات محور هستند. همین صادرات محور بودن با توجه 

به شرایط مورد بحث یعنی رشد تقاضای جهانی و بهبود 
نرخ ها در بازار بین المللی کمک کننده خواهد بود 

وضعیتبازارفلزاتبهبودمییابد
راه اندازی مرکز داده 

پیشرفته در شرکت فولاد 
سفیددشت

سرپ��رس��ت ام����ور مهن�دسی شرکت فولاد 
سفیددش��ت چهارمحال و بختیاری از راه اندازی 
مرک��ز داده )Data Center( پیش��رفته مطابق 
با اس��تانداردهای بین المللی، با همت کارشناسان 
واح��د فناوری اطلاعات این ش��رکت و ش��رکت 

ایریسا خبر داد.
به گزارش روابط عمومی فولاد مبارکه اصفهان، 
نس��رین کمالی در تش��ریح این خب��ر و با تأکید 
ب��ر اینک��ه تجهی��زات زیربنایی و بس��تر فناوری 
اطلاعات استفاده شده در مرکز داده شرکت فولاد 
سفیددش��ت چهارمح��ال و بختی��اری، مطابق با 
به روزتری��ن فناوری دنیا و الگوبرداری از ش��رکت 
فولاد مبارکه است، افزود: این مرکز داده بر اساس 
استانداردهای بین المللی و با سرمایه گذاری بالغ بر 
۳۰۰ میلیارد ریال تهیه، نصب و راه اندازی ش��ده 

است.
امنی��ت سیس��تم های  افزای��ش ضری��ب  وی 
اطلاعاتی و IT برای مقابله با مس��ائل و مشکلات 
س��ایبری این مرک��ز را از بارزتری��ن ویژگی های 
آن برش��مرد و ضمن قدردان��ی از تلاش کارکنان 
بخش IT، ش��رکت ایریسا و پش��تیبانی شرکت 
ف��ولاد مبارک��ه اصفه��ان در زمینه گس��ترش و 
به روزرس��انی زیرس��اخت ها و توسعه فناوری های 
ارتباط��ی گفت: افزایش س��رویس های مبتنی بر 
ش��بکه، فعالیت های حوزه ITC، کس��ب وکار بر 
بس��تر IT و حرکت به س��مت کارخانه هوشمند 
 از اولویت های شرکت در زمینه فناوری اطلاعات 

است. 
ازاین رو اقدامات انجام ش��ده کم��ک بزرگی به 

توسعه فناوری شرکت خواهد کرد.

 تولید ۴۴ درصد 
فولاد خام کشور در گروه 

فولاد مبارکه اصفهان
در سال جهش تولید که اقتدار کشور به تولید و 
رونق هرچه بیشتر اقتصادی گره زده شد، تحریم ها، 
ش��یوع ویروس کرونا و محدودیت های موجود در 
تأمین کنسانتره و مواد معدنی موردنیاز، هیچ کدام 
نتوانس��ت در عزم راسخ پولادمردان فولاد مبارکه 
اصفهان و فرآیند تولید این ش��رکت خللی ایجاد 
کند تاجایی که با ۶ درصد رش��د نس��بت به مدت 
مشابه س��ال قبل در ۷ماه اول امسال، ۴۴ درصد 
 ف��ولاد خام کش��ور در گروه ف��ولاد مبارکه تولید 

شد.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ف��ولاد مبارک��ه 
اصفهان، عب��اس اکب��ری محم��دی، سرپرس��ت 
معاون��ت بهره ب��رداری ف��ولاد مبارک��ه اصفهان، 
می��زان تولی��د ف��ولاد خ��ام فولادس��ازان بزرگ 
کش��ور در ب��ازه زمانی یادش��ده را ۱۳.۱ میلیون 
تن اع��لام کرد و گفت: به طورکل��ی میزان تولید 
در گروه ف��ولاد مبارکه )ف��ولاد مبارکه اصفهان، 
ف��ولاد هرمزگان و مجتمع فولاد س��با( در ۷ ماه 
اول امس��ال به میزان ۵ میلی��ون و ۸۱۶ هزار تن 
بوده که این مقدار نسبت به مدت مشابه سال ۹۸ 
 )۵میلیون و ۴۹۴ هزار تن( حدود ۶ درصد رش��د 
داش��ته اس��ت. وی با تأکید بر اینکه چنانچه در 
تأمین مواد اولیه و مصرف برق )پیک تابستان( با 
محدودیت مواجه نبودیم به طور قطع رشد تولید 
بیش��تری به ثبت می رسید، گفت: در شرکت های 
ف��ولاد مبارکه اصفهان، فولاد هرمزگان و مجتمع 
فولاد س��با در ۷ماه اول س��ال ۹۹ ب��ه ترتیب ۴ 
میلی��ون و 2۰۸هزار تن، ۸2۰ ه��زار تن و ۷۸۹ 

هزار تن فولاد تولید شده است.
وی در بخ��ش پایان��ی س��خنان خ��ود ضمن 
قدردان��ی از عملکرد درخش��ان هم��ه کارکنان و 
مدیران ش��رکت در س��ال جهش تولی��د، اظهار 
امی��دواری ک��رد: ان ش��اءالله ب��ا رعای��ت کامل 
دس��تورالعمل های ایمن��ی در خط��وط تولی��د و 
ش��یوه نامه های بهداش��تی مقابله با بیماری کرونا 
در پایان سال ش��اهد تحقق اهداف تولید شرکت 
 و زیرمجموعه ه��ای گروه ف��ولاد مبارکه اصفهان 

باشیم.
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خبر ه��ا حاکی از آن اس��ت که ش��رکت معدنی واله 
برزی��ل و بن��در نینگبو ژوش��ان چین ق��راردادی برای 
سرمایه گذاری ۴.۳ میلیارد یوانی معادل ۶۵۰.۶ میلیون 
دلار در تجهی��زات انبارداری و فرآوری س��نگ آهن در 
ژجیانگ بس��ته اند. این اقدام به دنب��ال راه اندازی یک 
خط س��نگ ش��کن در این بندر در شرق چین در اوت 
و افزایش حضور واله در بزرگترین کشور مصرف کننده 

سنگ آهن دنیا رخ داده است.
به گزارش فولاد ایران، واله که دومین شرکت معدنی 
بزرگ تولید کننده س��نگ آهن دنیاست و بندر نینگبو، 

هر یک ۵۰ درصد در این س��رمایه گذاری س��هم دارند. 
سرمایه ثبت شده این پروژه تا ۱.۵ میلیارد یوان خواهد 
بود. قرار اس��ت یک انبار ذخیره سنگ آهن با حداکثر 
ظرفیت ۴.۱ میلیون تن و تجهیزات فرآوری و بلندینگ 
و 2 لنگرگاه کشتی س��اخته شود. راه اندازی این پروژه 
ظرفی��ت توزیع س��نگ آهن پایانه ش��ولانگو را افزایش 
می دهد. قابل ذکر اس��ت از اوت امسال شرکت معدنی 
واله برزیل تولید س��نگ آهن فاین با کیفیت بالای خود 
را ب��ا ظرفیت ۳میلی��ون تن در س��ال در پایانه انتقال 

سنگ معدن شولانگو چین آغاز کرد.

دولت گینه یک برنامه چند ملیتی را برای ساخت راه آهن و بندر 
آبهای عمیق جهت صادرات ذخایر عظیم س��نگ آهن س��یماندو به 
بازارهای مهم از جمله چین که بزرگ ترین مصرف کننده سنگ آهن 
در جهان اس��ت، تصویب کرده اس��ت. به گزارش ف��ولاد ایران، این 
کنسرس��یوم، شامل شرکت کشتیرانی س��نگاپور، شرکت تدارکات 
معدن گینه، شرکت تولید کننده آلومینیوم چین و دولت گینه است، 
که سال گذشته در مناقصه توسعه بلوک های ۱ و 2 در منطقه شمالی 
س��یماندو برنده شد. گینه اظهار کرد این کنسرسیوم متعهد شده تا 
یک خط راه آهن ۶۵۰ کیلومتری و یک بندر آب عمیق احداث کرده 
و تولید دو بلوک را تا س��ال 2۰2۵ راه اندازی کند. هزینه کل پروژه 

درحال حاضر ۱۶ میلیارد دلار است در حالی که این هزینه در ابتدا 
۱۴ میلیارد دلار تخمین زده شده بود. سیماندو با ذخیره 2 میلیارد 
تن سنگ آهن با کیفیت، یکی از بزرگترین و غنی ترین ذخایر مواد 
خام فولاد در جهان است که ۴۵ درصد سهام آن متعلق به ریوتینتو، 
۴۰ درصد آن متعلق به شرکت چینی آلومینیوم چینالکو و ۱۵ درصد 
متعلق به دولت گینه است. در سال های اخیر وابستگی منابع چین 
به گینه افزایش یافته اس��ت. در س��ال 2۰۱۷، پکن موافقت کرد که 
در ازای دریافت امتیازات بوکس��یت، یک وام 2۰ میلیارد دلاری در 
مدت تقریبا 2۰ سال به دولت گینه وام بدهد. تحلیلگران می گویند 
جمعیت گینه تاکنون سود کمی از سرمایه گذاری چین برده است.

مسیرجدیدبرایانتقالسنگآهنسیماندوگینهپروژهمشترکبرزیلوچیندرفرآوریسنگآهن

خوش بینی به صعود قیمت نرخ طلا
گروه معدن

نظرس��نجی طلای هفتگی کیتکو نیوز نش��ان 
داد با وجود اینکه طلا هفته گذش��ته بزرگترین 
کاه��ش نرخ یک روزه در ۷ س��ال اخیر را تجربه 
کرد ام��ا تحلیلگران و س��رمایه گذاران همچنان 
خوش بینی قوی به افزایش نرخ این فلز ارزشمند 

در کوتاه مدت دارند.
به گزارش ایسنا، جدیدترین نظرسنجی هفتگی 
کیتکونیوز نش��ان داد که بیشتر تحلیلگران وال 
استریت و سرمایه گذاران به افزایش نرخ طلا در 
هفته جاری خوش بین هس��تند. این خوش بینی 
ب��ا حفظ س��طح حمایت کلیدی طلا در س��طح 
۱۸۵۰دلار پ��س از ری��زش ن��رخ ۵درصدی که 

دوشنبه گذشته داشت، تقویت شده است.
ریزش نرخ روز دوش��نبه پس از اینکه شرکت 
داروسازی فایزر و بایو ان تک آلمان اعلام کردند 
نتیجه واکس��ن کووید-۱۹ آزمایش��ی آنها بیش 
از ۹۰درص��د موثر بوده اس��ت، روی داد. اگرچه 
امیدهایی در افق پدیدار شده که جهان می تواند 
از بح��ران ویروس کرونا عبور کند اما تحلیلگران 
خاطرنش��ان کرده اند که مدتی زمان خواهد برد 
تا واکسن در س��طح جهانی توزیع شود. در این 
بین ویروس صدم��ات جبران ناپذیری به اقتصاد 
جهان��ی وارد کرده ک��ه به ای��ن راحتی برطرف 

نخواهند شد.
دیوید میدن، استراتژیس��ت ارش��د ب��ازار در 
ش��رکت سی ام سی مارکتس به کیتکونیوز اظهار 
کرد: طلا در س��طح ۱۸۵۰ دلار از حمایت قوی 

برخوردار بوده و تصور نمی کنم اخبار بد بیشتری 
ب��رای بازار ببینی��م. آنچه که به وی��روس کرونا 
مربوط است، احتمالا خبر مهمی در کار نخواهد 
بود و طلا هم توانس��ته به خوب��ی ارزش خود را 

حفظ کند.
کالین سیژینسکی، استراتژیست ارشد شرکت 
مدیریت س��رمایه SIA اظهار ک��رد: انتظار دارد 
ن��رخ بالات��ری را مش��اهده کن��د زیرا واکس��ن 
کووید-۱۹ دورنمای کوتاه مدتی که با آن روبه رو 

هستیم را تغییر نمی دهد.
اگرچه خوش بینی تحلیلگران وال استریت در 

مقایسه با نظرس��نجی هفته پیش اندکی کمتر 
ش��ده بود اما اکثریت آنه��ا همچنان قیمت های 
بالات��ر در کوتاه م��دت را پیش بینی می کنند. در 
نظرسنجی هفته جاری کیتکونیوز از کارشناسان 
وال اس��تریت، ۱۷ نفر شرکت کردند که از میان 
آنها ۱۰ نفر مع��ادل ۵۹ درصد به افزایش نرخ و 
یک نفر مع��ادل ۶درصد به کاهش نرخ طلا رای 
دادند و ۶نفر معادل ۳۵ درصد نظری نداش��تند. 
در نظرس��نجی هفته جاری از س��رمایه گذاران، 
۱۵۱۱ نف��ر ش��رکت کردند ک��ه از می��ان آنها، 
۹2۴نف��ر معادل ۶۱ درصد ب��ه افزایش نرخ طلا 

و 2۸۱ نفر معادل ۱۹ درصد به کاهش نرخ طلا 
رای دادن��د و ۳۰۶ نف��ر معادل 2۰ درصد نظری 

نداشتند.
در نظرس��نجی هفت��ه پی��ش ه��ر 2 گ��روه 
کارشناس��ان وال استریت و س��رمایه گذاران به 
افزایش نرخ طلا خوش بین بودند. اگرچه نرخ طلا 
از ریزشی که روز دوشنبه داشت بهبود یافت اما 
کاهش هفتگی چشمگیری را به ثبت رساند. هر 
اونس طلا در معاملات روز جمعه بازار نیویورک 
آخرین بار ۱2 دلار و ۹۰ سنت معادل ۰.۷درصد 
افزایش یافت و در ۱۸۸۶دلار و 2۰ س��نت بسته 

ش��د اما برای کل هفته بیش از ۳درصد کاهش 
ثبت کرد.فیلیپ اس��ترایبل، استراتژیست ارشد 
بازار در ش��رکت بل��و لاین فیوچ��رز اظهار کرد: 
وی ب��ه افزای��ش نرخ طلا خوش بین اس��ت زیرا 
نرخ رش��د موارد ابتلا به ویروس کرونا نسبت به 
زمان آغاز شیوع همه گیری شتاب بیشتری پیدا 

کرده است.
از نظر بس��یاری از تحلیلگران، س��طح کلیدی 
که باید به آن توجه داش��ت، ۱۸۵۰ دلار اس��ت. 
به گفته آدام بوتون، استراتژیست ارشد ارزی در 
فارکس لایو، این س��طح حمایتی است که همه 
به نظاره آن نشس��ته اند و اگر شکسته شود، باید 
احتی��اط کرد. وی نس��بت به رون��د نرخ طلا در 

هفته جاری نظر خنثی داشت.
ب��ا نگرانی ه��ای فزاین��ده پیرام��ون ش��یوع 
وی��روس کرون��ا، برخ��ی از تحلیلگ��ران خوش 
بین هس��تند ک��ه امریکا قادر خواه��د بود ابهام 
سیاس��ی ج��اری را پشت س��ر بگ��ذارد. اگرچه 
امری��کا همچنان منتظر نتایج رس��می انتخابات 
ریاس��ت جمهوری سوم نوامبر اس��ت، بسیاری 
از تحلیلگ��ران سیاس��ی می گویند ج��و بایدن، 
منتخ��ب  رئیس جمه��وری  دموک��رات   نام��زد 

خواهد بود.
تنه��ا رای منفی هفته جاری توس��ط مارکت 
لیبوویت، ناش��ر نش��ریه »وی آر متالز ریسورس 
لتر« داده ش��د. وی به کیتکونیوز گفت: نس��بت 
به روند صعودی بلندمدت طلا خوش بین مانده 
است اما قیمت ها تا دسامبر ممکن است پایینتر 

بمانند.

قیمت قراضه صادراتی 
ژاپن در اوج ۱۷ ماه اخیر

در آخری��ن مزای��ده قراضه صادرات��ی ژاپن نرخ 
قراض��ه صادراتی س��نگین کلاس 2 به 2۸۰ دلار 
هر تن فوب رس��ید که نس��بت به مزایده ماه قبل 
22دلار ب��الا رفته اس��ت. به گزارش ف��ولاد ایران، 
فعالی��ت بازار پس از اعلام قیمت های جدید کمتر 
ش��د ولی صادر کننده ه��ای قراضه ژاپ��ن به کره 
قیمت ه��ای پیش��نهادی را تا ۵ دلار ب��الا برده به 
2۸۷دلار هر تن فوب رس��اندند و به نظر نرخ رایج 

بازار از 2۸2 دلار بیشتر نباشد.

 رونق بازار واردات
 بیلت به چین

چینی ها هفته گذش��ته نیز ی��ک وارد کننده فعال 
بیل��ت بودند چرا که بازار داخلی ج��و مثبتی دارد و 
معاملاتی نیز نهایی ش��د. بیلت روسیه حمل ژانویه 
۴۶۷ تا ۴۶۸ دلار هر تن س��ی اف آر خریداری ش��د 
که برای ۴۵ هزار تن ب��ود. بیلت ترکیه هم ۴۷۰ تا 
۴۷۳ دلار هر تن سی اف آر معادل ۴۳۰ تا ۴۳۳ دلار 
هر تن فوب بود. به گزارش فولاد ایران، ۳۰ هزار تن 
بیلت ایران هم اخیرا در ۴۵۵ دلار هر تن س��ی اف آر 
چین نهایی شده اس��ت. بیلت ویتنام و اندونزی نیز 
۴۷۵ دلار ه��ر تن س��ی اف آر چین اس��ت که ۱۵تا 
۱۸ دلار رشد هفتگی داش��ت. نرخ بیلت وارداتی از 
قیمت ه��ای بازار داخلی چین کمتر اس��ت از این رو 
تمای��ل ب��ه واردات بالاتر رفته اس��ت. بیلت در بازار 
داخلی چین اخیرا ۹ تا ۱۴ دلار رشد داشته ۵۴۸ تا 
۵۵۰ دلار هر تن درب کارخانه شده است. با حساب 
۱۳ درصد مالیات ب��ر ارزش افزوده، 2 درصد تعرفه 
واردات و تعرفه ه��ای ترخیص و گمرکی قیمت های 
وارداتی از کشورهای خارج از حوزه آسه آن 2 تا ۱۷ 

دلار از قیمت های داخلی پایین تر است.
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آرزوخدایی- مدتی اس��ت صادرات سنگ آهن با کیفیت 
مورد نیاز واحدهای فولادس��ازی خبرساز شده و در نهایت با 
ورود پلیس امنیت اقتصادی هرمزگان تلاش برای جلوگیری 

از خام فروشی ادامه دارد. 
به گ��زارش »روزگار مع��دن« از اصفه��ان، مع��اون خری��د 
ذوب آهن اصفهان در این باره گفت: ما پاس��خ مقام قضایی را 
داده و نی��از خود را از نظر کمی و کیفی اعلام کرده ایم. حال 
اینکه صادرات س��نگ کیفی و مناسب در جنوب کشور انجام 

می شود، دلیل آن عدم ممنوعیت صادرات است. 
محمدجعف��ر صالحی در ادام��ه افزود: اکنون ب��ا بالارفتن 
نرخ ارز در کش��ور صادرکنن��دگان حاضرند عوارض صادراتی 
را پرداخ��ت کرده و در مقابل به درآمدهای ارزی دس��ت پیدا 

کنند تا اینکه سنگ آهن را در داخل کشور به ریال 
فروخته و به دس��ت مصرف کننده داخلی برس��انند، 
زیرا نرخ جهانی س��نگ آهن نیز ب��الا رفته و باعث 
ش��ده جذابیت ص��ادرات س��نگ آهن افزایش یابد 
و در ای��ن زمینه نیز اقدامی نمی ت��وان انجام داد و 
 در نهایت این صادرات به ضرر فولادس��ازان داخلی 

تمام می شود. 
وی در ادام��ه گف��ت: برای جلوگی��ری از این اتف��اق باید 
صادرات س��نگ آهن ممنوع ش��ود که آن نیز از لحاظ قانونی 
ش��رایط خاص خود را نیاز دارد و هم��ه صادرات نیز با مجوز 
رسمی انجام شده و برخی نیز به صورت قاچاق بوده است که 
در این زمینه مس��ئولان بندری باید پاسخگو باشند که باری 

که مجوز صادراتی نداش��ته، چگونه بارگیری آن در 
کش��تی انجام و تبدیل به یک معضل برای صنعت 

فولاد کشور شده است. 
مع��اون خری��د ذوب آهن اصفهان درب��اره تامین 
مواد اولیه این شرکت از طریق طرح احیای معادن 
کوچک مقیاس نیز گفت: ما به موازات بحث احیای 
مع��ادن کوچ��ک مقیاس که در ش��رکت تهی��ه و تولید مواد 
معدنی ایران فعال است، شرکت پویش معادن ذوب  آهن را با 
۱۰۰درصد مالکیت و مسئولیت در این زمینه راه اندازی کرده 
و در تایباد نیز روی یک معدن س��نگ آهن منگنزدار فعالیت 

خود را آغاز کرده ایم. 
صالحی افزود: ۲ تا ۳ محدوده معدنی دیگر نیز ثبت ش��ده 

ت��ا در کنار ط��رح احیای معادن کوچک مقیاس در ش��رکت 
پوی��ش مع��ادن ذوب آه��ن بحث احی��ا و فعالس��ازی معادن 
کوچ��ک مقی��اس را به ص��ورت مش��ارکتی و مالکیتی انجام 
 دهیم و تا ۲ س��ال آین��ده بتوانیم بخش قاب��ل توجه خود را 
 از طریق ش��رکت پویش معادن و مع��ادن کوچک مقیاس به 

نتیجه برسانیم.
گفتنی است تامین مواد اولیه، یکی از نیازهای مهم و اصلی 
در صنعت فولاد کش��ور به  ش��مار می آید و شرکتی همچون 
ذوب آه��ن اصفهان نیز این روزها به دلیل نداش��تن مواد اولیه 
برای تولید خود مجبور اس��ت بخشی از تولید خود را کاهش 
دهد که این امر نیز باعث از بین رفتن فرصت های ش��غلی در 

زنجیره صنعت فولاد خواهد شد. 

مع��اون ام��ور معادن س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تجارت آذربایجان شرقی با اشاره به اینکه »برخلاف 
قانون، بانک های اس��تان پروان��ه بهره برداری معدن 
را برای وثیق��ه بازپرداخت تس��هیلات معدن قبول 
نمی کردن��د« گف��ت: اخیرا ای��ن وثیق��ه در بخش 
معدن اس��تان مورد پذیرش ق��رار گرفت. به گزارش 
تس��نیم، مهرانگیز رحمانی در جلسه شورای معادن 
آذربایجان ش��رقی که در اس��تانداری برگزار شد، با 
اش��اره به اینک��ه بر اس��اس قانون، کلیه موسس��ات 
مالی و بانک��ی باید پروانه بهره برداری معدن را برای 
بازپرداخت تس��هیلات معدن قبول کنند اظهار کرد: 
تاکنون بانک های استان پروانه بهره برداری معدن را 
به عنوان وثیقه قبول نمی کردند اما اخیرا با اس��تناد 
به بخشنامه بانک مرکزی این وثیقه در بخش معدن 
اس��تان مورد پذیرش قرار گرفت. وی مسائل مربوط 
به موضوعات زیست محیطی مس سونگون را یادآور 
ش��د و گفت: سونگون موظف ش��د که طرح ارزیابی 
زیست محیطی خود را ارائه دهد و در مورد رودخانه 
جنب��ی معدن هم باید ب��رای راهکار کوتاه مدت رفع 

آلایندگی و مطالعات زیست محیطی رفع مشکلات 
را در وقت تعیین تدوین و ارائه دهد. رحمانی با بیان 
اینکه اثرات تخریبی معدن مس باید توسط نخبگان 
علمی بررسی شده و موازنه در برابر تخریب و ایجاد 
اشتغال و تولید بررسی و مطالعه شود، گفت: جبران 
خس��ارت فعالیت ه��ای معدنی تا س��قف یک درصد 
فروش در قانون پیش��بینی ش��ده است که باید این 
حوزه با نظارت بیشتر عملی شود. معاون امورمعادن 
و صنایع معدنی س��ازمان صنعت مع��دن و تجارت 
آذربایجان ش��رقی، پرداخت حق��وق دولتی معادن 
استان را مورد اشاره قرار داد و خاطرنشان کرد: عمده 
دریافت حقوق دولتی استان از معدن مس بوده است 
که در س��ال ۹۸ بیش از ۴۳۰میلی��ارد تومان مانده 
بدهی داش��ت و در ش��ش ماهه امسال ۵۲۰میلیارد 
واریز کرده اس��ت. وی موضوع��ات مرتبط با معدن 
طلای اندریان را تش��ریح کرد و ابرازکرد: بهره بردار 
این معدن در س��ال ۹۸ بی��ش از ۱۴۶کیلوگرم طلا 
و امس��ال هم تاکنون ۴۲ کیلوگرم طلا اس��تحصال 
کرده اس��ت که در مجموع ۴۸۵ کیلوگرم از ابتدای 

فعالیت معدن استخراج شده و حقوق دولتی خود را 
پرداخت کرده اما تا پایان سال ۹۸ بیش از ۴ میلیارد 
بدهی حقوق دولتی معدن اندریان باقی مانده است. 
رحمان��ی با بیان اینکه از س��ال ۹۷ تاکنون بیش از 
۹۰۰ میلیارد تومان حقوق دولتی از معادن اس��تان 
دریافت شده است، خاطر نشان کرد: ۱۵ درصد این 
رقم باید به استان بازگردد که از ۱۳۶ میلیارد حدود 
۱۶ میلیارد در ۹۷ و ۹۸ به استان بازگشته است که 

چیزی حدود ۲.۹ درصد است.
وی گفت: حقوق دولتی س��ال ۹۷ اس��تان کرمان 
بی��ش از ۴۳۵ میلیارد پرداخت ش��ده که ۴ میلیارد 
به اس��تان بازگشته است، یزد پرداخت ۳۸۰ میلیارد 
حق��وق دولتی داش��ته ک��ه صفر درصد به اس��تان 
بازگش��ته است، خراسان رضوی هم از ۱۴۷ میلیارد 
۲.۹ میلیارد به استان بازگشته و در استان آذربایجان 
ش��رقی هم از ۱۲۵ میلیارد بی��ش از ۳.۶میلیارد به 
استان بازگشته اس��ت که بیش از میانگین کشوری 
اس��ت و اس��تان های اصفهان، زنج��ان و اردبیل در 

رده های بعد از آذربایجان شرقی هستند.

مع��اون هماهنگ��ی ام��ور اقتص��ادی 
استاندار آذربایجان غربی از تعیین تکلیف 
۱۸۶ معدن راکد غیرفعال استان خبرداد.
به گزارش مهر، نادر صادقی در جلس��ه 
بررسی مشکلات معادن آذربایجان غربی 
اظه��ار ک��رد: درحال حاض��ر ۱۸۶معدن 
در اس��تان غیر فعال اس��ت و بر اس��اس 
ریاس��ت جمهوری  جدی��د  بخش��نامه 
معادنی که فعال نباش��ند باید از صاحبان 
 آن��ان خل��ع ی��د و ب��ه اف��راد جدی��دی 

واگذار شوند.
وی ادام��ه داد: ب��ه ترتی��ب اولویت و 
اهمیت معادن، رون��د فعالیت و واگذاری 
معادن غیر فع��ال به متقاضیان بررس��ی 
و فعالی��ت این معادن در اس��تان تعیین 

تکلیف می شوند.
مع��اون هماهنگ��ی ام��ور اقتص��ادی 
اس��تاندار آذربایج��ان غرب��ی تاکید کرد: 

مع��ادن ارزش افزوده بس��یار زی��ادی در 
دنی��ای امروز دارند و نبای��د اجازه دهیم 
معدن غیرفعالی در اس��تان وجود داشته 
باشد. صادقی وجود معادن غنی در استان 
را مورد تاکید قرار داد و گفت: بهره گیری 
از ظرفیت این معادن در ایجاد فرصت های 
جدید اش��تغال و رفع مشکلات اقتصادی 

استان بسیار ضروری است.
آذربایجان غربی با داشتن یک میلیارد 
و ۲۱۴ میلی��ون تن ذخی��ره قطعی مواد 
معدنی مختلف یکی از اس��تان های مهم 
کش��ور در زمین��ه ذخیره و تن��وع مواد 
معدنی اس��ت. هم اکنون ۵ ه��زار نفر در 
بخ��ش معادن اس��تان در حال اش��تغال 
هس��تند و خروج مواد معدنی به ش��کل 
خام از اس��تان و کش��ور ضربه اساسی بر 
بنیان ها و درآمدهای اقتصادی اس��تان و 

حتی کشور وارد می کند.

تلاش برای جلوگیری از خام فروشی سنگ آهن 
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 تعیین تکلیف می شوند

دوگانه تولید و محیط زیست در معادن چهارمحال و بختیاری

خروج شن و ماسه به سمت 
گیلان ممنوع شد

رئی��س اداره صنعت، معدن و تج��ارت خلخال 
گفت: تا اطلاع ثانوی خروج ش��ن و ماسه تولیدی 
این شهرس��تان به مقصد اس��تان همسایه گیلان 

ممنوع بوده و با متخلفان برخورد خواهد شد.
س��یدناصر میرمرس��لی در گفت وگو ب��ا ایرنا با 
اش��اره به کمبود و گرانی ش��ن و ماسه در استان 
اردبیل اظهار کرد: با هدف تثبیت نرخ این مصالح 
ساختمانی و پیشگیری از افزایش نرخ آن در بازار 
تولیدکنندگان شن و ماس��ه منطقه حق عرضه و 
فروش ش��ن و ماس��ه به کامیون های کمپرسی و 

بارگیری به مقصد استان گیلان را ندارند.
وی افزود: اعمال ممنوعیت خروج ش��ن و ماسه 
از خلخال به س��مت اس��تان گیلان با اس��تناد به 
صورتجلس��ه کارگروه تنظیم بازار اس��تان اردبیل 
و تاکید دادس��تان عمومی و انقلاب مرکز اس��تان 
ب��ر اجرای آن اجرا ش��ده و بر نح��وه اجرای طرح 
از طریق بازرس��ان اداره صنع��ت، معدن و تجارت 

خلخال نظارت مستمر خواهد شد.
وی گف��ت: ای��ن ممنوعی��ت به تم��ام واحدها 
و کارگاه ه��ای تولی��دی ش��ن و ماس��ه خلخال و 
همچنی��ن دارن��دگان و رانن��دگان کامیون ه��ای 
کمپرس��ی فع��ال در حمل ونقل این ن��وع مصالح 
س��اختمانی ب��ه صورت مکتوب ارس��ال ش��ده و 
کس��انی که به هر عنوان نس��بت ب��ه اجرای این 
دس��تورالعمل و خودداری از فروش و حمل ش��ن 
و ماسه به استان همسایه گیلان بی توجهی کنند، 

مورد پیگرد قانونی قرار خواهند گرفت.

کشف ۲۷ تن سیمان قاچاق 
در ساوجبلاغ 

پاس��داران گمنام امام زمان )عج( س��پاه ناحیه 
ساوجبلاغ موفق به کشف ۲۷ تن سیمان خارج از 

سیستم عرضه در این شهرستان شدند.
به گ��زارش ایرنا، ای��ن س��یمان ها دارای حواله 
دولتی برای سایر اس��تان ها بود و به شکل قاچاق 
وارد اس��تان البرز شده بود و متخلفان بنا داشتند 
آنه��ا را ب��ه چند برابر نرخ دولت��ی در بازار آزاد به 
فروش برسانند که با هوش��یاری پاسداران گمنام 

امام زمان )ع( شناسایی و دستگیر شدند.
سه سوله دپوی لوازم خانگی نیز در حاشیه شهر 
هشتگرد با ارزش ریالی ۵۰۰ میلیارد ریال توسط 
سپاه ناحیه مقاومت ساوجبلاغ کشف و ضبط شد.
گفتنی اس��ت در روزهای اخیر به درخواس��ت 
وزرات صنعت، معدن و صنعت و نهادهای نظارتی 
س��پاه و بس��یج ورود جدی به تخلفات حوزه بازار 
داشته اند و شناسایی انبارهای احتکار شده سرعت 
گرفته است و این اقدام تاثیر مثبتی در ثبات بازار 

و تامین کالاهای مورد نیاز مردم خواهد داشت.

 رشد ۳۰ درصدی معادن 
با حمایت بانک ها

رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تج��ارت 
آذربایجان شرقی با تاکید بر اینکه حمایت مالی از 
واحدهای معدنی لازم اس��ت، گفت: رعایت تبصره 
ذیل ماده ۹ قانون اص��لاح معادن مصوب مجلس 
ش��ورای اس��لامی از س��وی بانک ها و موسس��ات 
مالی، منجر به فعال س��ازی حداق��ل ۳۰درصدی 
 معادن��ی ک��ه ب��ا مش��کل نقدینگ��ی رو ب��ه رو 

هستند؛ می شود.
به گزارش ایسنا، حبیب امین زاده اظهار کرد: با 
توجه به اهمیت و جایگاه بخش معدن در توس��عه 
اقتصادی کشور و ارزش افزوده و اشتغالزایی قابل 
ملاحظه این بخش، ش��بکه بانکی کشور با رعایت 
قوانی��ن و مقررات حاکم باید نگاه و حمایت خاص 
و ویژه ای را نس��بت به این بخش معطوف داش��ته 

باشد.
وی ادامه داد: طبق تبصره ماده قانون یاد ش��ده 
موسس��ات مالی نظی��ر بانک ه��ا مکلف اند معادن 
دارای پروان��ه بهره ب��رداری را ب��ه عن��وان عنوان 
 وثیق��ه و تضمین اعطاء پرداخت تس��هیلات مالی 

بپذیرد.
وی تصریح کرد: تنه��ا دارای معدن کاران پروانه 
بهره برداری اس��ت که به عنوان یک س��ند رسمی 
دولتی ازس��وی س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
صادر می ش��ود و طبق قانون می توان��د به عنوان 
ضمانت برای دریافت تس��هیلات از س��وی معدن 

کار به بانک ها ارائه شود.
امی��ن زاده خاطرنش��ان کرد: طب��ق برآوردهای 
انجام گرفته در صورت حمایت بانک ها و موسسات 
مالی فرصت های سرمایه گذاری در بخش معدن و 

صنایع معدنی تا ۳۰ درصد رشد خواهد داشت.

روی خط خبر

گروه معدن

بخش��ی از صادرات غیر نفتی کش��ور را محصولات 
معدنی تش��کیل می دهد که این رویکرد مهم با توجه 
ب��ه وجود معادن در چهارمح��ال و بختیاری می تواند 
برای صادرات در این اس��تان ظرفیت سازی کند و این 
به منزل��ه بهره وری از بخش مع��ادن فعال و غیر فعال 
استان است. ظرفیت س��ازی صادراتی یعنی اینکه به 
محصولات معدنی به عنوان یک ماده خام نگریس��ته 
نش��ود بلکه آن را ف��رآوری کرد و با ذائقه مش��تریان 
بس��ته بندی و صادر کرد. تولید مواد معدنی و رویکرد 
محیط زیستی آن ۲ مسئله مهم در بخش معدن است 
که باید همزمان به آن نگریس��ت ش��ود و این دوگانه 
ظرفیت س��از صادرات بخش معدنی استان شوند. در 
این زمینه ایرنا، مرکز چهارمحال و بختیاری با معاون 
امور معادن و صنایع معدنی س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت و مدیرکل حفاظت محیط زیست چهارمحال و 
بختیاری درباره وضعیت معادن گفت وگو کرده است.

 مزای�ده، راه حل فعال س�ازی معادن  �
غیرفعال

مهرداد قاس��می دس��تگردی، معاون امور معادن 
و صنایع معدنی س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت 
چهارمح��ال و بختی��اری با اش��اره به اینک��ه در این 
اس��تان صادرات م��واد معدنی به صورت مس��تقیم 
صورت نمی گیرد، بیان کرد: ۹ ماده معدنی در استان 
در حال استخراج است که شامل خاک نسوز آرژنیت 
و بوکس��یت، س��نگ تزئینی از نوع مرمریت، سنگ 
لاش��ه، سنگ گچ، س��یلیس، آهک و آلوویوم )که به 
عنوان مواد اولیه س��یمان اس��تفاده می شود(، نمک 
آبی، س��نگ آهک برای تولید آهک و مخلوط کوهی 

برای تولید شن و ماسه است.
وی افزود: در ۶ ماه نخست امسال میزان استخراج 
از ای��ن مع��ادن ۳ میلیون و ۸ هزار تن بوده اس��ت و 
تعداد معادن استان حدود ۱۷۵ مورد است، اما فقط 
۹۹معدن فعال است و این میزان استخراج مربوط به 

این ۹۹ معدن فعال است.
مع��اون ام��ور معادن این س��ازمان با بی��ان اینکه 
چندین عامل بر غیر فعال ش��دن معادن مؤثر اس��ت، 
افزود: برخی از معادن در حال ساخت کارگاه فرآوری 
مثل توس��عه شن و ماسه است که واحد آنها احداث 
نشده یا اداره کل منابع طبیعی زمین مدنظر آنها برای 
سنگ ش��کن را تحویل نداده  است و برخی از معادن 
جدی��د، به دلیل افزایش نرخ ماش��ین آلات موفق به 

تهیه آنها نشده اند.
وی اظه��ار ک��رد: همچنین بی��ش از نیمی از این 
معادن مشکل محلی دارند، یعنی بعد از صدور مجوز، 
معدن کار برای ش��روع فعالیت روی زمین با مخالفت 
دامداران، مرتع داران، یا کشاورزانی که نزدیک معدن 

زمین دارند، روبه رو می شود.
به گفته دس��تگردی، بیشتر این افراد، مرتعدارانی 
هستند که از اداره کل منابع طبیعی طرح های مرتعی 
دریافت کرده اند و قبل از تایید اس��تعلام، کس��ر دام 
انج��ام می ش��ود و مبالغی به عنوان خس��ارت برای 
دامداران در نظر می ش��ود، حتی برخی از مرتعداران 
این خس��ارت را دریاف��ت می کنند اما هن��گام آغاز 
فعالیت معدن، با آن مخالفت می کنند. قاس��می در 

خصوص اقداماتی که برای راه اندازی معادن غیر فعال 
و متروک انجام می شود، بیان کرد: به معادن غیرفعال 

اخطارهای یک ماهه و ۲ ماهه داده  شده  است.
معاون س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان 
ادامه داد: کس��انی که نتوانن��د معادن را فعال کنند، 
س��لب صلاحیت و از معدن خلع ید می شوند، سپس 
معادن به مزایده گذاش��ته می ش��ود و به افرادی که 
تعام��لات بیش��تری با مردم دارند ی��ا از توانایی فنی 
و مال��ی برخوردارند و می توانند معادن را فعال کنند 
س��پرده می شود، در واقع در بیش��تر فرآیند مزایده، 

فعال سازی معادن است.
قاسمی یادآور شد: معادنی که در مناطق چهارگانه  
زیس��ت محیطی ق��رار دارند، نیاز به کس��ب مجوز از 

محیط زیست دارند.
وی ب��ا بیان اینک��ه تمامی معادن نیاز به کس��ب 
مج��وز محیط زیس��تی ندارند، اف��زود: تنها معادنی 
که در مناطق چهارگانه هس��تند نیاز به کسب مجوز 
دارند که این شامل مناطقی با عنوان پارک ملی، آثار 
طبیعی ملی، پناهگاه حیات وحش و مناطق حفاظت 

شده است.
به گفته وی، تنها در صورتی که معادنی در محدودۀ 
این مناطق وجود داشته باشد، نیاز به استعلام از اداره 

کل حفاظت محیط زیست است.
قاس��می اظه��ار کرد: هم��ه س��اله طرح هایی در 
راس��تای طرح پی جویی و اکتشاف تعریف می شود، 
یعنی منطقه ای با وس��عت مشخص در اختیار مشاور 
و پیمانکار قرار داده می شود تا در این مناطق مطالعه 
کند و عملیات اکتشاف انجام دهد و در صورت وجود 

معادن به این سازمان اطلاع دهند.
معاون معادن س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت 
استان، اعطای تسهیلات بانکی و نوسازی ماشین آلات 
معدنی را به عنوان اقدامات افزایش بهره وری معادن 
معرفی کرد و افزود: ماش��ین ها اس��تهلاک دارند و به 
س��رعت کهنه و فرس��وده می ش��وند به همین دلیل 
یکی از مس��یرهایی که بازدهی خوبی دارد، نوسازی 

ماشین های مربوط به معدن است. 
ب��ه گفت��ه وی، ماش��ین آلات فع��ال در معدن به 

طبیعت آس��یبی نمی رسانند و بحث آلودگی بیشتر 
در ترددها و مناطق شهری است.

کاه�ش  � ماش�ین آلات،  اس�تهلاک 
سوددهی را در پی دارد

وی افزود: به خاطر اس��تهلاک ماش��ین آلات، نرخ 
تمام ش��ده م��واد و مصالح معدن��ی افزایش می یابد، 
یعن��ی باعث می ش��ود ک��ه تعمیر و نگه��داری بالا 
ب��رود و نرخ تمام ش��ده م��اده معدن��ی افزایش یابد 
 ک��ه ای��ن امر در نهای��ت منجر به کاهش س��وددهی 

می شود.
و  طبیع��ی  مناب��ع  محدودیت ه��ای  قاس��می، 
محیط زیستی را به عنوان مشکلات پیش روی صدور 
پروانه اکتشاف معادن بیان کرد و افزود: ممکن است 
معادن در مناطق چهارگانه باشند که در این صورت 
اداره کل حفاظت محیط زیس��ت ب��ا اجرای عملیات 
موافق��ت نمی کند، برای مثال اکنون ظرفیت معدنی 
فلزی در منطقه حفاظت ش��ده وجود دارد اما اجازه 

فعالیت داده نمی شود.
ای��ن کارش��ناس معدن افزود: همچنین از س��وی 
اداره کل منابع طبیعی محدوده ای که برای اکتشاف 
تعیین می ش��ود که به دلیل داشتن پوشش گیاهی، 

این فعالیت معدنی کاهش می دهد.
به گفت��ه وی، بالا بودن نرخ ماش��ین های معدنی 

و لوازم یدکی چالش مهم پیش روی معادن است.
مج�وز  � دریاف�ت  مس�ئله  و  مع�دن 

محیط زیستی 
فعالیت در بخش معدن نیازمند یک مجوز اساسی 
و اصلی به نام ماده ۱۱ هوای پاک س��ازمان حفاظت 

محیط زیست است.
ام��ا م��اده ۱۱ هوای پ��اک چه می گوی��د؟ بر این 
اس��اس، هرگونه احداث، توس��عه، تغییر خط تولید 
و تغییر محل واحده��ای تولیدی، صنعتی و معدنی 
مستلزم رعایت مقررات ابلاغی از سوی سازمان است. 
سازمان موظف است حداکثر ظرف مدت یک ماه به 
استعلام های درخواست جواز تأسیس و بهره برداری 

را پاسخ دهد.
ش��هرام احمدی، مدیرکل حفاظت محیط زیست 

چهارمح��ال و بختیاری در خصوص معادنی که باید 
از این س��ازمان مجوز دریافت کنند، بیان کرد: پس 
از تصویب قانون هوای پاک در س��ال ۱۳۹۶، واحدها 

موظند از سازمان محیط زیست استعلام بگیرند.
وی اف��زود: این م��اده به طور دقیق به فعالیت های 
معدن��ی اش��اره کرده اس��ت که باید ب��رای احداث، 
بهره برداری و توس��عه مجوز داشته باشند، در واقع از 
لحاظ محل اس��تقرار تمامی مراکز صنعتی و معدنی، 
نحوه فعالیت آنها، استفاده از معادن و بهره وری انرژی، 
ورود نکردن پسماندها و آلاینده به محیط زیست نیاز 

به کسب مجوز است. 
به گفته احمدی، فواصل زیست محیطی، نزدیکی 
با مراکز حس��اس زیس��ت محیطی، محدوده شهرها، 
مراکز مس��کونی، مراکز آموزشی، گونه های حساس 
زیس��ت محیطی، مناب��ع آب، آبراهه ه��ا، چش��مه ها 
بررس��ی می ش��وند و در صورت دارا بودن ش��رایط و 
مطابق��ت با قان��ون، مجوز صادر می ش��ود. مدیرکل 
حفاظت محیط زیس��ت اس��تان با بیان اینکه بعد از 
ص��دور مجوز، نظ��ارت بر معادن ص��ورت می گیرد، 
عنوان کرد: ش��رایطی برای فعالی��ت معادن در نظر 
گرفته شده است، برخی از آنها عبارتند از، جلوگیری 
از تخریب محیط زیس��ت، جلوگیری از فعالیت هایی 
که آلودگی های زیس��ت محیطی داش��ته باشند )به 
خصوص آلودگی ه��وا و آلودگی صوتی(، جلوگیری 
از تخریب پوش��ش گیاهی و جان��وری، جلوگیری از 
آس��یب به حیات وح��ش، محدودیت ایجاد راه ها در 
مناب��ع ملی و در نهایت بازگرداندن محل به وضعیت 

قبلی خود بعد از اتمام فعالیت است. 
احمدی بیان کرد: دستگاه های مختلف بر آلودگی 
مع��ادن نظارت می کنند، س��ازمان صنعت، معدن و 
تج��ارت به عنوان نهادی که مجوز اصلی را می دهد، 
نظارت��ی بر معادن دارد ت��ا از ایجاد برخی آلودگی ها 

جلوگیری شود. 
وی افزود: س��ازمان حفاظت محیط زیست در این 
زمینه نظارت بالا دس��تی دارد، در صورتی که معادن 
بندهای مجوز صادر ش��ده را رعایت نکنند، برخورد 

قانونی صورت می گیرد.

به گفته وی، علاوه بر نظارت دس��تگاه های متولی، 
س��ازمان حفاظت از محیط زیس��ت در زمینه پایش 
مع��ادن، پایش فصلی، پایش ماهانه و پایش دوره ای 

نظارت می کند.
احم��دی بیان کرد: در صورتی که معدنی مواردی 
را رعای��ت نکن��د، اخطار داده می ش��ود و در صورت 
رفع نکردن مش��کل برخورد قضایی و قانونی صورت 

می گیرد.
مج�وز محیط زیس�ت ت�ا زمان�ی که  �

آلودگی ایجاد نشود اعتبار دارد
وی در ادامه گفت: اعطای مجوز از س��مت سازمان 
حفاظت محیط زیست به این معنی نیست که معادن 
ب��ه طور مطلق آلودگی ایجاد نکنند، همچنین مجوز 
تا زمانی اعتبار دارد که منجر به ایجاد آلودگی نشود 
و در ص��ورت ایجاد آلودگی یا تخریب، این س��ازمان 

ورود پیدا می کند.
مدی��رکل حفاظ��ت محیط زیس��ت چهارمحال و 
بختی��اری، فعالی��ت در چارچ��وب مجوزها و توصیه 
نامه ه��ای صادرش��ده از این س��ازمان، جلوگیری از 
ایجاد جاده های بیش از حد برای دسترسی به معادن، 
جمع آوری ضایعات حاص��ل از فعالیت های معدنی، 
جلوگیری از تخریب پوشش گیاهی و آسیب رساندن 
به تنوع جان��وری، رعایت الزامات زیس��ت محیطی، 
انجام اقدامات ایمنی را جهت جلوگیری از آسیب به 

محیط زیست انسانی و طبیعی پیشنهاد داد.
وی چالش ه��ای موج��ود را پخ��ش ضایع��ات 
س��نگ های دورری��ز و پس��ماندهای صنعتی، عدم 
رعای��ت حریم آبراه ها و ایجاد بی��ش از حد جاده در 

محیط عنوان کرد.
ص�ادرات ۲۳میلی�ون دلاری کالا از  �

چهارمحال و بختیاری
الله کرم نصیری، مع��اون امور هماهنگی اقتصادی 
از ص��ادرات  بختی��اری  و  اس��تاندار چهارمح��ال 
۲۳.۵میلی��ون دلار کالای از اس��تان خبرداد و گفت: 
بخش مع��دن در این زمینه برای صادرات باید فعال  
شود. وی افزود: تسهیلات خوبی برای صادرکنندگان 
در گمرک اس��تان باید ایجاد کرد تا هم ش��اهد رونق 
گمرک اس��تان باشیم و هم صادرکنندگان بتوانند به 

راحتی کالاهای خود را از مبدا صادر کنند.
تعیین تکلیف حقوق دولتی معادن �

اقبال عباس��ی، اس��تاندار چهارمح��ال و بختیاری 
گف��ت: تکلیف تمامی حقوق دولتی مرتبط با معادن 
این استان هر چه سریعتر تعیین و از تخفیف بهره مند 

شوند. 
وی تاکی��د ک��رد: در صورت فعال نش��دن معادن 
تعطیل اس��تان، فعالان ای��ن معدن ها حق واگذاری 
رس��می یا غیررس��می آن مع��دن به اف��راد دیگر را 
ندارند. عباس��ی وظیفه ش��ورای معادن را ارائه مجوز 
برای برداش��ت یا جلوگیری از برداش��ت معدن های 
مختلف دانست و افزود: مجوز هر کدام از معادنی که 
برداشت ندارد، باطل شود. چهارمحال و بختیاری در 
برخی از محصولات از مانند چادر مشکی، آجرنسوز، 
مالت، موکت، خ��وراک آبزیان، محصولات خانگی و 
برخی محصولات دیگر در کشور از جایگاه و اهمیت 
مهمی برخوردار است اما به عقیده کارشناسان، هنوز 
معدن نتوانس��ته است رتبه نخست در صادرات را به 

خود اختصاص دهد.
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مدیرعامل فولاد هرمزگان گفت: بورس کالا محل بس��یار 
مناس��بی برای کش��ف نرخ محصولات فولادی اس��ت و از 

شفافیت لازم برخوردار است.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی فولاد هرمزگان، ف��رزاد ارزانی 
گف��ت: حمایت از بورس کالا به منزله حمایت از ش��فافیت 
بوده و ضروری اس��ت بر اساس قانون عرضه و تقاضا نرخ در 
بورس کالا کش��ف و بر اس��اس آن قیمت های زنجیره فولاد 

تعیین شود.
وی ادامه داد: در این زمینه ضروری اس��ت رابطه منطقی 
و برد - برد بین صنایع معدنی و تولیدکنندگان فولاد ایجاد 

شود و رقابت در بین آنها به شراکت تبدیل شود.
ارزان��ی، ایجاد مش��وق های اقتصادی از جمله تس��هیلات 
کم بهره را بخش��ی از راه ح��ل افزایش ص��ادرات و ارزآوری 
اس��ت، اضافه کرد: صادرات در صنعت فولاد انتخاب نیست 
بلکه اجبار است، در غیر این صورت واحدهای فولادی دچار 

کاهش تولید خواهند شد.

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان اظهار کرد: همچنین با 
اشاره به نبود زیرساخت مناسب بین مناطق ویژه اقتصادی 
و سیستم بانکی کشور و عدم اتصال گمرک منطقه ویژه به 
سیس��تم بانکی و بانک مرکزی، کم��ک در رفع تعهد ارزی 
شرکت های مستقر در منطقه ویژه اقتصادی و صنایع معدنی 

و فلزی خلیج فارس را خواستار شد.
ارزانی یاد آور ش��د: تعهدات ارزی در مناطق ویژه همواره 

ان��رژی زیادی از ش��رکت ها به  دلیل کاغذ ب��ازی فراوان آن 
می گیرد و شرکت های مس��تقر در مناطق ویژه با مشکلات 

عدیده ای در جهت رفع تعهدات ارزی روبه رو هستند. 
ب��ه گفته وی ضروری اس��ت ب��رای مناطق وی��ژه درصد 
پرونده ه��ای رفع تعهد ارزی نش��ده از ٢٠درصد به حداقل 
٤٠درص��د افزای��ش یابد ت��ا ای��ن ش��رکت ها بتوانند ثبت 

سفارش های خود را به موقع انجام دهند.
مدیرعامل ش��رکت ف��ولاد هرمزگان با اش��اره به زنجیره 
تامین مواد اولیه، گفت: از مهم ترین موارد در جهت افزایش 
تولید و تحقق اقتصاد مقاومتی، تامین به موقع و پایدار مواد 

اولیه معدنی مورد نیاز صنایع فولاد کشور است.
ارزانی با اش��اره به تحریم های ظالمان��ه امریکا اظهارکرد: 
بیش��ترین حجم این تحریم ه��ا بعد از صنای��ع نفت و گاز، 
ش��رکت های فولادی از جمله فولاد مبارک��ه، هرمزگان و...

را ه��دف ق��رار داد و با وجود تمام ای��ن محدودیت ها ایران 
با افزایش تولید در رده دهم کش��ورهای تولیدکننده فولاد 

جه��ان قرار گرف��ت. وی تصریح ک��رد: با توجه ب��ه برنامه 
توس��عه فولاد کش��ور و تولید ۵۵ میلیون تن فولاد در افق 
۱٤٠٤، با وجود زیرساخت های مطمئن، مجاورت با آب های 
نیلگون خلیج فارس و نبود مش��کل آب در استان هرمزگان، 
می توان در منطقه وی��ژه اقتصادی و صنایع معدنی و فلزی 

خلیج فارس حداقل ۱٠ میلیون تن فولاد تولید کرد.
 مدیرعام��ل فولاد هرمزگان با اش��اره به تاثیر این رویداد 
بر توس��عه پایدار منطقه گف��ت: درحال حاضر ٤ میلیون تن 
فولاد در منطقه ویژه تولید می ش��ود و ب��رای تحقق تولید 
۱٠ میلیون تن فولاد، نیاز اس��ت بین ۶ تا ۷ میلیون تن به 
ظرفیت تولید فولاد در اس��تان اضافه ش��ود و به این ترتیب 
استان هرمزگان به دومین قطب صنعت فولاد کشور تبدیل 

خواهد شد.
هم اکن��ون بیش از ۳٠ میلیون تن فولاد در کش��ور تولید 
می شود که حدود ۱۵ میلیون تن آن مصرف داخلی است و 

مابقی باید صادر شود.

مدیرعامل فولاد هرمزگان: 

بورس کالا محلی برای کشف نرخ محصولات فولادی است

بررسی طرح جامع زنجیره فولاد
گروه معدن

مجتب��ی رضاخواه، نماین��ده مردم تهران، ری، 
ش��میرانات و اسلامش��هر، به هم��راه مصطف��ی 
طاه��ری، نماینده مردم زنج��ان و طارم و پروین 
صالح��ی، نماین��ده م��ردم شهرس��تان مبارکه 
اصفهان در مجلس شورای اسلامی، ضمن بازدید 
از خطوط تولید شرکت فولاد مبارکه، در نشست 
مش��ترک با مدیرعامل و تنی چند از معاونان این 
شرکت، درباره طرح جامع زنجیره فولاد گفت وگو 

و تبادل نظر کردند.
راهکاری برای کوتاه ش�دن دس�ت  �

دلالان
در ای��ن نشس��ت، مجتبی رضاخ��واه، نماینده 
م��ردم تهران، ری، ش��میرانات و اسلامش��هر در 
مجل��س، به تلاش ه��ای ارزن��ده تولیدکنندگان 
محص��ول نهای��ی و دخالت دلالان و س��وداگران 
در فرآین��د تولید محصول تا رس��یدن به  دس��ت 
مصرف کننده اش��اره کرد و ضمن ابراز تاس��ف از 
دخالت دلالان بدون ایجاد ارزش افزوده در بازارو 
تقبی��ح این امر، از تلاش نمایندگان مجلس برای 
دس��تیابی تولیدکنندگان به حاشیه سود بیشتر 
و درعین ح��ال حمایت از مصرف کنندگان واقعی 

خبر داد.
وی فرآین��د تدوین طرح س��اماندهی زنجیره 
فولاد را ضروری دانس��ت و گف��ت: باید با اجرای 
ط��رح مذک��ور، زنجیره ف��ولاد به نح��وی بهینه 
ش��ود ک��ه در عین تأمی��ن هزینه ه��ای تولید و 
سرمایه گذاری های جدید تولیدکنندگان، کالاها 

با هزینه کمتر به دست مصرف کنندگان برسد.
رضاخواه با تأکید بر اینکه در این جلسه مسائل 
کارشناس��ی و خوبی مطرح شد، گفت: با دریافت 
نظرات کارشناس��ی، گام های خوب��ی در تدوین 
ط��رح جامع زنجی��ره فولاد در مجلس ش��ورای 

اسلامی برداشته می شود.
مازاد نیاز بازار داخل صادر شود �

در همی��ن خصوص، مصطفی طاهری نمایندۀ 
مردم ش��ریف زنجان و طارم در مجلس نیز ضمن 
ع��رض خداقوت به همه مدیران و کارکنان فولاد 
مبارک��ه اصفهان گف��ت: در حال حاضر هرچه در 
اطراف ماس��ت، از لوازم خانگ��ی گرفته تا خودرو 
و س��اختمان، ب��ا ف��ولاد مرتبط اس��ت و این فلز 
ارزشمند در همه کشورها یک کالای استراتژیک 

به شمار می رود.
وی در خص��وص اهمیت عملکرد فولاد مبارکه 
اصفهان در صنعت کشور گفت: در اهمیت و ارزش 
وج��ود فولاد مبارک��ه اصفهان همین  بس که اگر 
امروز در این اندازه تولید داخلی فولاد نداش��تیم، 
مش��کلات بس��یار بزرگی دامن گیر کش��ورمان 
می شد و تأمین نیاز داخلی در عرصه های مختلف 

صنعت و ارزآوری موجود محقق نمی شد.
 وی در ادامه به طرح س��اماندهی زنجیره فولاد 
اش��اره کرد و گفت: این ط��رح در مرحله تدوین 
است. در جلس��ه از نظرات کارشناسی مسئولان 
فولاد مبارکه اصفهان درباره طرح مذکور استفاده 
کردیم و امیدواریم با همفکری های صورت گرفته، 
ش��اهد تدوین طرحی جامع، بدون آس��یب های 

جانبی باشیم.
کل زنجی�ره ف�ولاد در س�امانه قابل  �

رصد باشد
وی در بخ��ش دیگ��ری از س��خنان خ��ود ب��ا 
اش��اره ب��ه اهمیت تأمین بازار داخ��ل و صادرات 
اظهارک��رد: ب��رای ص��ادرات در درج��ه اول باید 
محص��ولات در بورس عرضه ش��ود. بخش��ی هم 
برای تولیدکنندگانی که نیاز ارزی دارند مس��تثنا 
ش��ود و سپس مازاد نیاز صادر ش��ود. دوم اینکه 
کل زنجی��ره فولاد در س��امانه قابل رصد باش��د. 
میزان عرضه براس��اس نیاز واقعی و نه براس��اس 
تقاض��ای تجار باش��د. همه این  م��وارد باید با هم 
محقق ش��ود. صادرات برای تولیدکنندگان است 
و تجار نمی توانند اس��تفاده کنند. سامانه تجارت 
بای��د کاملا در زنجیره مش��خص ش��ود و ورود و 
خ��روج و موجودی تا انتها و زمانی که به دس��ت 

مصرف کننده می رسد معین باشد.

تجزیه وتحلی��ل مباح��ث مرب��وط ب��ه نح��وه 
قیمت گذاری فولاد، شرایط پیوستن به بازارهای 
جهانی، نقش شورای رقابت و دیگر مسائل داخلی 
کش��ور از دیگر موضوعاتی بود که طاهری به آنها 

اشاره کرد.
۸۰ درص�د از کل ن�رخ تمام ش�ده  �

مربوط به تولید فولاد خام است
حمیدرض��ا عظیمی��ان، مدیرعام��ل ش��رکت 
ف��ولاد مبارک��ه اصفهان، ضمن اش��اره به فرآیند 
س��اخت این ش��رکت در زمان جن��گ تحمیلی 
گفت: شایس��ته است از تمامی کسانی که در آن 
شرایط خاص این کارخانه معظم را ساختند و به 

بهره برداری رساندند، قدردانی کنیم.
وی با بیان اینکه تولید ش��رکت از ٢.٤ میلیون 
تن در ابتدای دوران س��اخت به ۷.٢ میلیون تن 
درحال حاضر رسیده و ظرفیت گروه فولاد مبارکه 
اصفهان به ۱٠.۳ میلیون تن افزایش یافته است، 
خاطر نش��ان کرد: با اتمام ط��رح ۸٠٠ هزار تنی 
فولاد سفیددش��ت و افزای��ش ظرفیت ۵٠٠ هزار 
تنی فولاد هرمزگان، در سال آینده ظرفیت گروه 
فولاد مبارکه اصفهان به حدود ۱۱.۶ میلیون تن 

افزایش خواهد یافت.
مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان در ادامه بابیان 
اینکه از س��ال های قبل اقدام��ات مربوط به اخذ 
مج��وز و تهیه زیرس��اخت های مربوط به افزایش 
ظرفی��ت ۵ میلی��ون تن��ی تولی��د ورق در فولاد 
مبارکه اصفهان در واحدهای گندله س��ازی، احیا 
مس��تقیم، فولادسازی و ریخته گری تدارک دیده 
ش��ده بود، تصریح کرد: عملیات توس��عه در همه 
بخش های یادشده به جز نورد گرم به عنوان حلقه 
تکمیلی اجرایی شده بود. متأسفانه درحال حاضر، 
به دلیل اجرا نشدن خط نورد گرم، با وجود امکان 
و ت��وان تولید ح��دود ۷.٢ میلیون تن فولاد خام، 
فق��ط می توانیم حدود ٤.٢ میلیون تن فولاد خام 
را به ورق تبدیل کنیم و به ناچار حدود ۳ میلیون 
تن تختال را به صورت خام به فروش می رسانیم.

ب��ه گفت��ه عظیمی��ان ۸٠ درص��د از کل نرخ 
تمام شده تولید فولاد مربوط به مرحله تولید فولاد 
خام اس��ت و بیشترین ارزش افزوده با صرف فقط 
٢٠ درص��د هزینه تولید، مربوط به بعد از فرآیند 
تخت��ال، یعنی عملیات نورد اس��ت. این در حالی 
است که همواره از سوی مسئولان و متولیان امر 
هرگونه خام فروش��ی مردود اعلام شده است. وی 
با اشاره به هیجانات موجود در بازار فولاد، کمبود 
ورق، بازار س��یاه و رانت های ایجادشده گفت: اگر 
فولاد مبارکه اصفهان ۱۵س��ال پیش موفق شده 
ب��ود پروژه ن��ورد گرم ش��ماره ٢ را اجرایی کند، 
ام��روز ظرفیت نورد فولاد مبارکه اصفهان حدود 
۹میلیون تن بود و هیچ کدام از این مسائل در بازار 

فولاد کشور وجود نداشت.
مدیرعام��ل فولاد مبارک��ه اصفهان تأکید کرد: 
ب��ا اح��داث و بهره برداری از نورد گرم ش��ماره ٢ 
فولاد مبارکه اصفهان، مصرف کنندگان به راحتی 

می توانند ان��واع ورق های موردنیاز خود را از این 
شرکت دریافت کنند و در این حالت عملا نیازی 
به ستاد تنظیم بازار، تعزیرات و دستگاه ها نظارتی 

برای رفع مشکلات موجود نخواهد بود.
عظیمی��ان تحریم ها و خ��روج امریکا از برجام 
و عقب نش��ینی ایتالیا و آلم��ان از اجرای طرح را 
عوام��ل اصلی بی نتیج��ه ماندن طرح نورد گرم ٢ 
فولاد مبارکه اصفهان در ٢ مناقصه قبل دانس��ت 
و اضاف��ه ک��رد: ب��ا توجه به رویکرد و اس��تراتژی 
اقتصادی و صنعتی کش��ور که تولید در آن نقش 
محوری دارد، فولاد مبارکه اصفهان با وجود همه 
این مش��کلات، هیچ گاه از احداث و راه اندازی این 
ابرپ��روژه عقب ننشس��ت؛ تاجایی ک��ه هم اکنون 
قرارداده��ای پ��روژه با اس��تفاده از منابع داخلی 
ش��رکت منعقد و فرآیند اجرا آغاز ش��ده، اگرچه 
به دلیل شیوع ویروس کرونا کارها کمی با تأخیر 

مواجه است.
وی گف��ت: قرارداد قبل به گونه ای دیده ش��ده 
ب��ود که ٢۷ درص��د تجهیزات ایرانی و ۷۳ درصد 
خارجی باش��د، ولی خوش��بختانه با توجه به نیاز 
کش��ور ب��ه اش��تغال، تولید و کس��ب دانش فنی 
س��اخت و به طورکلی افزایش توان ساخت داخل، 
مقرر ش��د س��هم تجهیزات داخلی به ۵٤ درصد 
افزایش و تجهیزات خارجی به ٤۶ درصد کاهش 
یاب��د. به گفته مدیرعامل ف��ولاد مبارکه اصفهان 
درحال حاضر در کشور به ۸ میلیون تن ورق نیاز 
داری��م که با ب��ه بهره برداری رس��یدن نورد گرم 
ش��ماره ٢ امکان صادرات حدود یک میلیون تنی 
هم ایجاد خواهد ش��د. علاوه بر این، با بهره گیری 
از خ��ط جدید، ام��کان نورد و تولی��د ورق هایی 
میسر خواهد شد که پیش از این به دلیل ضعف و 
محدودیت خط نورد در کش��ور، امکان تولید آنها 
را نداشتیم. وی با اشاره به برخی از دیگر مزایای 
اجرای پروژه نورد گرم شمارۀ ٢ گفت: با خط نورد 
گرم فعلی بیش��ترین عرض ورق تولیدی ۱۸۵٠ 
میلی مت��ر اس��ت؛ درحالی که بس��یاری از صنایع 
به خص��وص خودروس��ازان به ورق ه��ای ٢٠٠٠ 
میلی مت��ر و بیش��تر از آن نیاز دارند که با احداث 
نورد گرم شمارۀ ٢ این نیاز در کشور رفع خواهد 
شد و دیگر به واردات این قبیل محصولات نیازی 
نخواه��د ب��ود. در ادامه این نشس��ت، موضوعات 
مربوط به نحوۀ قیمت گذاری س��نگ آهن، فولاد و 
نرخ فولاد در بازار، نقش واس��طه ها در این عرصه 
و همچنی��ن فواید و ریس��ک های عرضه ورق در 

بورس مورد بررسی و تبادل نظر قرار گرفت.
عظیمی��ان در ادامه تصریح کرد: پیش��نهاد ما 
این است که مدیریت مواد معدنی وزارت صنعت، 
معدن وتجارت بسته به نرخ شمش مشخص شود. 
به خاطر داشته باشیم با اینکه فولاد مبارکه زنجیره 
کام��ل تولید را در اختیار دارد، ولی درحال حاضر 
ب��رای تولید فولاد، هر کیلو کنس��انتره، گندله و 
آهن اس��فنجی را با قیمت هایی براساس ضرایب 
مصوب وزارت صنعت، معدن و تجارت خریداری 

می کن��د. ای��ن نکته را نی��ز باید در نظر داش��ته 
باش��یم که فولاد مبارکه اصفهان صاحب معدن و 
س��نگ آهن نیست؛ بنابراین با عرضه مواد معدنی 
در بورس مخالف هس��تیم، به دلیل اینکه این کار 
باعث افزایش نرخ نهاده ها می ش��ود و این افزایش 
نرخ به کل زنجیره تسری می یابد و نهایتا وضعیت 
بازار فولاد نسبت به شرایط موجود بدتر می شود و 
برخی از فولادسازان را به سمت تعطیلی و حاشیه 
سود منفی می برد. بنابراین با ورود به این موضوع 
قیمت های فولاد نوسانات شدیدی خواهد یافت و 
در نهایت مردم کش��ورمان ضرر اصلی را می کنند 
و ش��اهد حضور دلالان جدیدی در زنجیره فولاد 

خواهیم بود.
کارخانه ه�ای فولادس�ازی زیان ده  �

خواهند شد
رضا یزدخواس��تی، معاون خرید فولاد مبارکه 
اصفه��ان در این خصوص گفت: در صورت عرضه 
م��واد اولی��ه در بورس، بدون ش��ک ب��ا افزایش 
قیمت ها، کاهش س��ود فولادس��ازان و در عوض 
افزایش س��ود معدن کاران و تجار مواجه خواهیم 
ش��د. در این حالت فولادسازان ناچارند قیمت ها 
را افزایش دهند؛ بنابراین در بازار آزاد نیز ش��اهد 
افزای��ش قیمت ه��ا خواهی��م بود. ضم��ن اینکه 
فولادس��ازان از اج��رای طرح های توس��عه خود 
به دلیل نداش��تن بودجۀ کافی صرفه نظر خواهند 

کرد.
 در واقع با ثابت نگه داشتن قیمت ها درحالی که 
هزینه های تولید دائما روبه افزایش اس��ت، شاهد 
زیان ده ش��دن کارخانه های فولادسازی خواهیم 
بود و این درس��ت همین اتفاقی اس��ت که برای 
برخی فولادسازان داخلی روی داد و آنها چندین 
سال زیان ده بودند. بنابراین آنالیز هزینه ها خیلی 
مهم اس��ت و جا دارد کارشناس��ان و مس��ئولان 
محت��رم با جدیت ب��ه آن ورود کنن��د. به خاطر 
داش��ته باش��یم در اقتصاد تورم��ی، وقتی میزان 
تقاضا بیش از عرضه باش��د و ب��رای تولیدکننده 
اجرای طرح های توسعه برای پاسخگویی به بازار 
صرفه اقتصادی نداش��ته باشد، نه تنها چشم انداز 
دس��ت یابی به تولید ۵۵ میلیون تن فولاد به دلیل 
عدم صرفه اقتصادی در س��رمایه گذاری در بخش 
فولاد زیرسوال خواهد رفت، بلکه قیمت ها نیز به 

شکل فزآینده ای افزایش خواهد یافت.
اس�تفاده از روش مچین�گ به عنوان  �

یک اصل
در ادامه این جلسه طهمورث جوانبخت، معاون 
فروش فولاد مبارکه اصفهان گفت: ظرفیت گروه 
ف��ولاد مبارکه اصفهان جمع��ا ۱٠.۳ میلیون تن 
است. درحال حاضر هزار مشتری به طور مستقیم 
و حدود ۳ هزار مشتری نیز به طور غیرمستقیم و 
خ��رد از فولاد مبارکه محصول دریافت می کنند. 
در سال های اخیر، به دلیل تأمین حداکثری بازار 
داخل، صادرات شرکت از ۱.۸ میلیون تن در سال 
۸٤ به ۱.٤ در س��ال ۹۸ کاهش یافته اس��ت؛ این 

در حالی است که روند کاهش صادرات در برنامه 
امسال ش��رکت نیز تا ۱.۵ میلیون تن دیده شده 
اس��ت. در بازار داخل س��هم تولیدکنندگان لوله 
پروفیل که بخش عمده تولید را به خود اختصاص 
می دهن��د ۳۵ درصد، صنایع تکمیلی یا نوردی ها 

۱۶ درصد و خودروسازان ۱٠ درصد است.
وی ب��ا اش��اره ب��ه رون��د نزول��ی واردات انواع 
ورق ه��ای فولادی به کش��ور گف��ت: واردات این 
محص��ولات با کاهش ۸۶ درص��دی از ۳ میلیون 
و ۶٠٠ هزار تن در س��ال ۹٤ به ۵٠٠ هزار تن در 
س��ال ۹۸ رسیده اس��ت و عرضه محصول به بازار 
داخل از س��ال ۹٤ تا ۹۸ حدود ۸٤ درصد رش��د 
داشته است. در این سال ها میانگین اختلاف بازار 
و بورس همیش��ه چیزی حدود ۵ درصد یا کمتر 
ب��وده، درحالی که در س��ال ۹۷ ب��ا توجه به ابلاغ 
دستورالعمل س��تاد تنظیم بازار که سقف نرخ را 
مش��خص کرد، این اختلاف ب��ه ۵٠ تا ۶٠ درصد 
رس��ید و یک مبلغ بستانکاری از مشتریان ایجاد 
کرد و تا الان ۵٠٠ میلیارد تومان از حس��اب های 
شرکت با مشتریان باز مانده و تسویه نشده است. 
وقتی این دستورالعمل ابطال شد، دوباره اختلاف 

به میزان ۱٠ تا ۱۵ درصد کم شد.
معاون فروش و بازاریابی فولاد مبارکه اصفهان 
در ادامه به نقش بهین یاب و تأثیر آن در افزایش 
قیمت ه��ا و س��ودجویی دلالان و رانت خواران در 
ماه های اخیر اش��اره کرد و گف��ت: درحال حاضر 
ف��ولاد، مانند س��که و خان��ه و زمین ب��ه کالای 
س��رمایه ای تبدیل شده است. باید درنظر داشته 
باش��یم اصل بس��یار شفاف و روش��نی در دنیای 
اقتص��اد وجود دارد به ن��ام »عرضه و تقاضا«. اگر 
این بستر نبود و عرضه پاسخگوی تقاضا بود، دیگر 
ورود ب��ه این حوزه برای تاجر جذابیت نداش��ت. 
کما اینکه براس��اس آمار موجود، مصرف ظاهری 
فولاد کشور ۱۶ میلیون تن در سال است. مصرف 
ظاه��ری محص��ولات تخت ۸ ت��ا ۹ میلیون تن و 
تولید نیز هم همین مقدار اس��ت. به عبارت بهتر، 
تقاض��ا با عرضه برابر اس��ت؛ ول��ی اگر ۱٠ درصد 
عرضه کنن��دگان محصولات خود را عرضه نکنند 
و کم کاری کنند، تقاضا ۱٠ درصد افزایش می یابد 
و باعث التهاب در بازار می شود. عدم عرضه سایر 
تولیدکنندگان و عدم کنترل صنایع پایین دستی 
باعث شد عطش بازار برای خرید بیشتر شود. باید 
بی��ن تولیدکننده و مصرف کنن��ده واقعی ارتباط 
وجود داشته باشد تا تولیدکننده بتواند نیاز خاص 

مشتری را فراهم کند.
در جمع بن��دی مطل��ب و در خص��وص نح��وه 
قیمت گذاری، پیش��نهاد ف��ولاد مبارکه اصفهان 
عرض��ه هم زمان در ب��ورس و اس��تفاده از روش 
مچینگ به عنوان یک اصل است. بند دوم، کشف 
نرخ اس��ت که باید در بورس با رعایت کف عرضه 
)ب��ا ابلاغ وزارت صنعت، معدن و تجارت( صورت 

گیرد.
س�ود سرش�ار دلالان به خزانه کشور  �

بازگردانده شود
در پایان این جلس��ه، پروی��ن صالحی نماینده 
م��ردم ش��ریف شهرس��تان مبارک��ه در مجلس 
شورای اس��لامی ابرازکرد: امروز شاهد جلسه ای 
بس��یار خ��وب و تخصص��ی در ح��وزه مدیریت 
زنجی��ره فولاد و کاه��ش التهاب بازار آن بودیم و 
فرصت خوبی فراهم ش��د تا نظرات کارشناس��ی 
مدیری��ت فولاد مبارکه در حوزه زنجیره فولاد در 
 حضور برخی نمایندگان مجلس شورای اسلامی 

مطرح شود.
وی اف��زود: تلاش نمایندگان مجلس ش��ورای 
اس��لامی این اس��ت که در س��ال جه��ش تولید 
شرایطی فراهم شود تا بازار کالاهای مختلف برای 
مردم، بازاری آرام و متناس��ب ب��ا مطالبات آنان 
باشد. در این میان فولاد که نقشی زیرساختی در 
دیگر صنایع دارد، از اهمیتی دوچندان برخوردار 
اس��ت. بنده از همه کس��انی که در جهت بررسی 
علل التهاب بازار تلاش می کنند تش��کر می کنم 
و امیدوارم با همکاری دس��تگاه قضا، س��ودهای 
سرش��اری که از التهاب بازار، به ناحق عاید برخی 

دلالان شده به خزانه کشور بازگردانده شود.

انتظ��ار برای حض��ور جو بایدن در کاخ س��فید، 
بس��یاری از بازاره��ای کالایی را ب��رای حرکت در 
مس��یری بدون تنش، هیجان و منطق��ی امیدوار 
ک��رده، چراک��ه اقدام��ات دونالد ترام��پ به عنوان 
رئیس جمهوری ایالات متحده تنش های بس��یاری 
را بر بازارهای مالی و کالایی کش��ور ما وارد کرده 
اس��ت. درحال حاضر و با تغییرات جدید، بازارها به 

روزهای آرام تر امیدوار شده اند. 
انتش��ار اخب��اری مبنی ب��ر موفقی��ت بایدن در 
انتخابات ریاس��ت جمهوری ایالات متحده این پیام 
را به دنب��ال دارد که تنش ها بی��ش از حال حاضر 

میان ٢ کشور ایران و امریکا افزایش نمی یابد. 
گفتنی اس��ت پس از حض��ور احتمالی بایدن در 
مق��ام رئیس جمه��وری جدید امریکا ب��ه یک بازه 
زمانی ٢ تا ۶ ماهه برای ش��فاف ش��دن شرایط در 

حوزه اقتصاد کشور نیاز داریم. 
همچنی��ن انتظار می رود نرخ دلار روی ٢۵ هزار 
توم��ان )با تلورانس ۱٠درصد( تثبیت ش��ود. البته 
رش��د نرخ دلار طی ماه های گذش��ته اثرات روانی 
و قیمتی خود را بر بازارها گذاش��ته است، بنابراین 
تا پایان سال انتظار تغییر قیمتی چندانی نداریم. 

همین روش��ن بودن افق دید نس��بت به آینده و 
امیدی که نس��بت به مذاک��ره میان ایران و ایالات 
متحده وجود دارد، فعالان بازار را نسبت به کاهش 
التهابات امیدوار می کند. البته درحال حاضر شرایط 
بسیار پیچیده تر از قبل امضای توافق برجام وجود 
دارد. حال چنانچه شرایط مذاکره خوب پیش برود 

انتظار کاهش نرخ تورم نیز دور از انتظار نیست.
 در ادامه باید خاطرنش��ان کرد که طی ماه های 
گذش��ته بارها از تغییرات نرخ دلار در مقایس��ه با 
تغیی��رات نرخ فولاد و محصولات فولادی س��خن 
گفته ش��ده اس��ت. به ویژه آنکه رشد نرخ فولاد در 
س��ال جاری از افزای��ش قیمت فولاد نیز پیش��ی 

گرفت. 
در همان دوره نیز بارها نس��بت به رکود حاصل 
از این افزایش قیمت ها هشدار داده شد. کما اینکه 
درحال حاضر بازار فولاد به ش��رایط رکود رس��یده 
اس��ت. در موقعیت کنونی رشد محدود قیمت ارز 
نی��ز تاثیری بر نرخ آهن آلات ن��دارد، چراکه فصل 
سرما و بارندگی آغاز و ساخت وسازها محدود شده 

است. 
انتظار می رود این روند رکود تا پس از انتخابات 
ریاس��ت جمهوری ۱٤٠٠ ایران نی��ز ادامه یابد. در 
چنین شرایطی، مصرف داخلی آهن آلات به شدت 
کاه��ش یافت��ه و در همین حال، انب��ار واحدهای 

تولیدی از محصول انباشته شده است.
 انبارهای عمومی نیز با کالاهای دپو شده ازسوی 
خریداران پر ش��ده اس��ت. علاوه بر این، با ش��روع 
بارندگی ه��ا و خط��ر زنگ زدگی آه��ن آلات، دیگر 
کس��ی تمایل ندارد س��رمایه خود را به محصولات 
ف��ولادی تبدیل کند. برای اثبات حاکمیت آرامش 
در ب��ازار ف��ولاد می توان ب��ه روند معام��لات این 

محصولات در بورس کالا اشاره کرد. 
کما اینکه در معاملات ۳ش��نبه ٢٠ آبان امسال، 
ش��اهد عرضه ۱٤۳ هزار تن ش��مش ف��ولادی در 
رینگ معام��لات بورس کالا بودی��م، اما فقط ۶٠ 
هزار تن آن به فروش رفت؛ یعنی برای عرضه های 

فولادی خریداری وجود ندارد. 
این روند بدون مشتری ماندن عرضه های فولاد و 
محصولات فولادی در بورس کالا در روزهای دیگر 
هفته نیز ادامه خواهد داشت. نبود مشتری حکایت 
از آن دارد که فعالان بازار نیز انتظار رش��د مجدد 

قیمت ها را ندارند. 
ابت��دای امس��ال و  البت��ه ن��رخ آه��ن آلات از 
به تدری��ج در یک دوره ۸ ماه افزایش یافته اس��ت. 
قیمت ای��ن محصولات در یکی، دو ماه گذش��ته، 
رش��د بیش از ح��د انتظ��اری را تجرب��ه نکرده و 
 متناس��ب با افزایش قیمت سایر محصولات، گران 

شده است. 
بر همین اس��اس قیم��ت فروش ش��مش برابر 
۹٠٠٠ تومان به ازای ه��ر کیلوگرم منطقی به نظر 
می رس��د. متعاقب نرخ تعیین ش��ده برای شمش، 
قیمت میلگرد برابر ۱٠۵٠٠ تومان و تیرآهن حدود 

۱٢ هزار تومان منطقی است. 
هر قیمتی بالاتر یا پایین تر از نرخ های یادشده با 
توجه به ش��رایط کشور، معیوب محسوب می شود. 
قیمت های کنونی در مرزی هس��تند که فعالان در 

حلقه های مختلف زنجیره فولاد متضرر نشود. 

یادداشت

محمد اعتباری
 فعال صنعت فولاد

 بازگشت آرامش 
به بازار فولاد
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بورسبهکدامسمتمیرود؟

منت صندوق توسعه بر سر بورس! 

تدوین طرح ساماندهی بازار سرمایه در مجلس

گروه معدن

ب��ازار بورس از ح��دود یک ماه گذش��ته، تحت تاثیر 
انتخابات ریاس��ت جمهوری امریکا نوساناتی را تجربه 
ک��رده و دچار فضایی مبهم ش��د، اما با هویدا ش��دن 
نتیجه این انتخابات، مشخص شد که سهامداران بیش 
از ان��دازه بر تاثی��ر این انتخابات بر بازار س��هام، توجه 

کرده بودند.
بورس بع��د از روند صعودی پرش��تابی که در پیش 
گرفت از مرداد ماه وارد فاز نزولی ش��د. در ابتدا بیشتر 
کارشناسان وجود روند نزولی در بازار را طبیعی اعلام 
کردند و معتقد بودند بعد از رشد غافلگیرکننده ای که 
ش��اخص بورس از خود به یادگار گذاش��ت، در پیش 
گرفت��ن چنین روندی دور از ذه��ن نبود و با توجه به 
س��رعتی که بورس از کانال یک میلیون واحد داش��ت 
طبیعی است که روند نزولی بازار شتابی مشابه با روند 

صعودی را داشته باشد.
اما به مرور و با طولانی ش��دن روند نزولی ش��اخص 
بورس، نگرانی سهامداران در این بازار افزایش یافت و 
به دنبال تصمیم های هیجانی اقدام به فروش س��هام و 

خروج از این بازار کردند.
 با تداوم روند نزولی ش��اخص بورس، کارشناس��ان 
اع��لام کردن��د ب��ازار تحت تاثی��ر انتخاب��ات امری��کا 
تصمیم گیری برای س��هامداران را سخت کرده است و 
به محض مش��خص ش��دن نتیجه این انتخابات، بازار 
به دلیل کاهش هیجان، س��مت و سوی اصلی خود را 
پیدا می کند و ش��اهد ایجاد تعادل در معاملات بورس 

خواهیم بود.
تحلیلگ��ران حاضر در ب��ازار در می��ان نگرانی هایی 
ک��ه س��هامداران از روند نزول��ی بازار داش��تند وعده 
بهبودی وضعیت بازار را با انتش��ار گزارش های مثبت 
شرکت ها دادند اما بازار به دلیل تحت تاثیر قرار گرفتن 
انتخابات امریکا توجهی به گزارش شرکت ها که طبق 
پیش بینی ها با نتیجه مثبتی همراه بودند، نداش��ت و 
نتوانس��ت مانع از ریزش شاخص بورس و منفی شدن 

قیمت ها در بازار سهام شود.
با نزدیک ش��دن انتخابات امری��کا و پیش بینی های 
انجام ش��ده مبنی بر احتمال پیروزی بایدن، شاخص 
بورس بار دیگر وارد فاز نزولی ش��د و س��هامداران به 
اتخ��اذ تصمیم ه��ای هیجانی خود در این ب��ازار ادامه 
دادن��د، اما کارشناس��ان ب��ا تحلیل هایی ک��ه از بازار 
داش��تند اعلام کردند، انتخاب بایدن یا ترامپ تفاوتی 
در روند بازار ایجاد نمی کند و با انتخاب هر یک از آنها 
ب��ورس برای مدتی کوت��اه تحت تاثیر تغییر و تحولات 
قرار می دهد و بعد از آن دوباره به مسیر اصلی خود در 

معاملات باز می گردد.
همچنی��ن در ادام��ه اظهارنظره��ا اعلام ش��د، بازار 
س��رمایه، بازاری کوتاه مدت نیس��ت و برای افرادی که 
به دنبال س��رمایه گذاری بلندمدت در بورس هس��تند 
تفاوتی ندارد چه کسی رئیس جمهوری امریکا می شود 
زی��را به طور حت��م همه بازارها تاثی��ری کوتاه مدت و 
فوری را از این اتفاق می پذیرند و س��رمایه گذاران باید 
این موضوع را مدنظر قرار دهند که ممکن اس��ت رشد 
بورس دیگر نتواند همچون ماه های نخس��ت امس��ال 

روند صعودی پرشتابی را تجربه کند.
هفته گذش��ته و با پای��ان یافتن انتخاب��ات امریکا، 
س��رمایه گذاران در انتظار اعلام نتیج��ه این انتخابات 
بودند تا بتوانن��د تصمیم نهایی برای س��رمایه گذاری 
و ورود س��رمایه خ��ود ب��ه بازار ط��لا، ارز، ب��ورس یا 

سپرده های بانکی بگیرند.
یک روز بعد از پایان انتخابات، زمزمه هایی ش��نیده 
ش��د مبنی بر اینکه احتم��الا ترامپ به عن��وان پیروز 
انتخابات ریاس��ت جمهوری خواهد بود که این موضوع 

به س��رعت، روند معاملات بورس را تغییر داد و باعث 
رش��د قیمت ه��ا در بازارهای س��رمایه گذاری و تمایل 
برخی سرمایه گذاران برای ورود سرمایه هایشان به بازار 
س��هام شد. به مرور و با گذش��ت چند روز از شمارش 
آراء، پیروزی این انتخابات حساس به نفع بایدن پیش 
رفت که این اتفاق منج��ر به تغییر دوباره روند بازار و 
افت ش��اخص بورس شد، این در حالی است که بیشتر 
کارشناسان حاضر در بازار ایجاد چنین روندی در بازار 
را هیجانی اعلام کردند و معتقد بودند، اینکه کدام یک 
از کاندیداهای ریاس��ت جمهوری امریکا رای می آورد، 
تفاوت چندانی برای بورس در ایران ندارد و با توجه به 
ریزش س��نگینی که بورس در ماه های گذشته تجربه 
کرد بعید به نظر می رس��د که بیش از این، تحت تاثیر 

چنین عوامل سیاسی در مسیر اصلاحی قرار گیرد.
»بایدن«، پیروز نهایی انتخابات �

در کن��ار این موض��وع و با نزدیک ش��دن بایدن به 
عنوان پیروز انتخابات، نرخ دلار در مس��یر نزولی قرار 
گرف��ت که درباره تاثی��ر آن بر ب��ورس اظهارنظرهای 

مختلفی مطرح شده است.
 برخ��ی ورود ش��اخص ب��ورس به ف��از اصلاحی را 
تحت تاثیر افت نرخ دلار در بازار دانس��تند، اما برخی 
کارشناسان خاطرنشان کردند که نرخ دلار در گزارش 
ماهانه ش��رکت ها بین 18 تا 23 هزار تومان بوده است 
و هی��چ صنعتی تحت تاثی��ر دلار 30 هزار تومانی قرار 
نگرفت که حالا بخواهد با افت دلار در محاسبه سود و 

سودآوری شرکت ها تغییری ایجاد شود.
حال با توجه به پیروزی بایدن در انتخابات ریاس��ت 
جمه��وری امریکا یکی از ابهامات بزرگ بازار س��رمایه 
برطرف شده و اکنون سوال مطرح شده در بین فعالان 
بازار س��رمایه این اس��ت که بورس پس از حدود س��ه 
ماه اصلاح و با تمام ش��دن یک ریس��ک سیستماتیک 

سیاسی به کدام سمت و سو خواهد رفت؟
»بای�دن« تاثیر چندان�ی در اقتصاد ایران  �

ندارد
در این زمینه عباس آرگون، کارشناس بازار سرمایه 
در گفت وگو ب��ا ایرنا به تاثیر نتیج��ه انتخابات امریکا 
ب��ر بازار س��هام اش��اره کرد و اف��زود: اگر ب��ا انتخاب 
»بایدن« زمینه ایجاد گش��ایش و بازگش��ت دوباره به 
برجام فراهم ش��ود، علاوه بر کاهش فشار حداکثری به 
ایران، زمینه افزایش صادرات در کش��ور و رشد میزان 
بازدهی شرکت ها فراهم می شود و در کنار آن به دلیل 
افزایش ارزش افزوده ش��رکت ها بازار به مسیر صعودی 

باز می گردد.
آرگون خاطرنش��ان کرد: در بازار بای��د این نکته را 
مدنظر قرار داد که فقط بخش��ی از مش��کلات موجود 
در کش��ور مربوط به حوزه خارجی است، بخش دیگر 
آن وابس��ته به مسائل داخلی است که باید زمینه رفع 

آنها فراهم شود.

این کارشناس بازار سرمایه گفت: بعد از برجام شاهد 
ایجاد برخی از گش��ایش ها در کشور بودیم اما به دلیل 
فراهم نبودن زیرساخت های داخلی، امکان استفاده از 

ظرفیت های موجود در کشور وجود نداشت.
وی ادام��ه داد: تاثی��ر انتخابات ریاس��ت جمهوری 
امریکا بر ایران مساوی با دیگر کشورها خواهد بود، به 
همین دلیل انتخ��اب بایدن نمی تواند تاثیر چندانی را 

در اقتصاد ایران داشته باشد.
فرصتی مناسب برای س�رمایه گذاری در  �

بورس
آرگ��ون افزود: بازار حدود 3ماه در مس��یر اصلاحی 
قرار داش��ت و اصلاح های مربوطه را انجام داده است، 
بنابراین اکنون فضای مناسبی برای سرمایه گذاری در 

بورس ایجاد شده است.
این کارش��ناس بازار س��رمایه با بیان اینکه بسیاری 
از س��هام حاضر در بازار بعد از اصلاح های ایجاد ش��ده 
در موقعیتی ارزنده قرار گرفتند و فرصتی مناس��ب را 
برای س��رمایه گذاری ایجاد کرده ان��د، اظهار کرد: دلار 
اکنون وارد مس��یر کاهشی شده است و تحت تاثیر آن 
سهام وابسته به دلار با روند نزولی همراه شدند که این 
موض��وع ضمن ایجاد هیجان در کلیت بازار، روند کلی 

بازار را تحت تاثیر قرار داده است.
وی با بیان اینکه در چنین ش��رایطی تصمیم گیری 
در بازار س��هام از سوی س��هامداران براساس هیجان 
انجام می ش��ود، گفت: به صورت عمده سهامداران در 
بازار بدون تحلیل و با هیجان در صف های فروش قرار 
گرفتند و باعث ایجاد ش��تاب در رون��د اصلاحی بازار 

شدند.
امیدواری به آینده بازار سهام  �

آرگ��ون افزود: بورس به دلیل اصلاح های ش��دیدی 
که تجربه کرده اس��ت در ص��ورت رفع هیجان موجود 
می توان��د روند مثبتی را نس��بت به س��ایر بازارها در 
پیش گیرد. این کارش��ناس بازار س��رمایه با تاکید بر 
اینک��ه در ایران می توان نس��بت به آینده بازار س��هام 
امی��دوار بود، گفت: در صورت رفع مش��کلات موجود 
در زیرس��اخت ها، ب��ازار س��هام می توان��د ب��ه عنوان 
بهتری��ن بازار ب��رای جذب نقدینگی ه��ا و هدایت آنها 
به بخش مولد باش��د. وی با بیان اینک��ه باید بتوان با 
برنامه ریزی های لازم نقدینگی های موجود در کشور را 
به س��مت تولید هدایت کرد، افزود: در وضعیت فعلی 
بازار نباید درگیر رش��د هیجانی و بی منطق باش��د، به 
همی��ن دلیل س��هامداران نبای��د تحت تاثیر صف های 

ایجاد شده تصمیم به معامله در بازار بگیرند.
ایج�اد  � زمینه س�از  تورم�ی،  انتظ�ارات 

رفتارهای هیجانی 
در ادامه س��لمان نصیرزاده، کارشناس بازار سرمایه 
به ایرنا گفت: موضوعی که اکنون در بازار سهام وجود 
دارد گذر از دوران ترامپ و ورود به عصر حداقل 4ساله 

بایدن است، آثار این انتقال در کوتاه مدت ممکن است 
بازارهایی را که از تورم به رونق رسیده بودند را با یک 

دوره رکود قیمتی مواجه کند.
وی اف��زود: اثر این انتقال قدرت در بین فعالان بازار 
س��هام و حتی س��ایر بازارها انتظار از تغییر ساختاری 
در نظام تحریم ها، کاهش ریس��ک های سیستماتیک و 

هزینه های تحمیل شده بر صنایع است.
ای��ن کارش��ناس بازار س��رمایه با اش��اره ب��ه اینکه 
انتظارات تورم��ی باعث ایجاد رفتاره��ای هیجانی در 
بازار شده اس��ت، گفت: ابهام های موجود ممکن است 
تعاملات تجاری بزرگ و جریان پول های هوش��مند را 
ب��ه حالتی از توقف موقت پیش بب��رد که این موضوع 

می تواند محرک یک دوره رکود پساتورمی باشد.
وی خاطرنش��ان کرد: در این دوره باید پارادایم های 
کلان م��ورد رصد قرار گیرند که هر کدام از آنها اگر با 
انتظارات همخوانی نداش��ته باش��ند می تواند منجر به 

تغییر فضای فعلی شود.
روند منفی بورس ناش�ی از رفتار هیجانی  �

سهامداران
همچنین نوید قدوس��ی، کارشناس بازار سرمایه در 
گفت و با ایرنا اظهارکرد: بورس با انتخاب »بایدن« به 
عنوان رئیس جمهوری امری��کا در ادامه روند اصلاحی 
چند وقت گذش��ته در مسیر نزولی قرار گرفت که این 
موضوع ناش��ی از وج��ود رفتارهای هیجانی از س��وی 

سهامداران بوده است.
وی ب��ا تاکید بر اینک��ه انتخاب »بای��دن« به دلیل 
برخی از عوام��ل متعدد نمی تواند ب��رای بورس ایران 
منفی باشد، گفت: نخستین عامل کاهش ریسک های 
سیستماتیک است، عدم اطمینانی نسبت به انتخابات 
امریکا باعث ایجاد تاثیر منفی در بازار ایران شد، حال 
بازار با مشخص شدن نتیجه انتخابات امریکا و کاهش 
ریسک های سیاس��ی می تواند حرکت مشخص تری را 

به خود بگیرد.
این کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: کاهش نرخ ارز 
برای بازار ایران اتفاق بدی نیس��ت و در 3 ماه گذشته 
ب��ا توجه به روند صعودی نرخ دلار، بازار س��هام جهت 

معکوسی را نسبت به نرخ ارز در پیش گرفت.
وی خاطرنش��ان ک��رد: عددهای بالات��ر از 30 هزار 
تومان در بازار دلار، زنگ خطری برای ایجاد ش��رایط 
بحران��ی در کش��ور بود اما با انتخ��اب بایدن به عنوان 
رئیس جمه��وری امریکا ضمن کاهش ت��رس در بازار، 

شرایط تنظیم و متعادل تر خواهد شد.
قدوس��ی اف��زود: کاه��ش ن��رخ ارز به هی��چ عنوان 
نش��ان دهنده شرایط بد در بورس ایران نیست و حتی 
می تواند ناش��ی از آرام شدن شرایط سیاسی در کشور 

باشد.
کاه�ش ن�رخ س�هام ش�رکت ها ب�ه ن�رخ  �

اردیبهشت ماه
این کارشناس بازار سرمایه افزود: نرخ سهام در بازار 
س��رمایه برعکس دیگر بازارها ک��ه قیمت ها از ابتدای 
س��ال تاکنون 2برابر شده است، به نرخ اردیبهشت ماه 
رسیده است و حتی نرخ برخی از سهم ها به یک سوم 

کاهش پیدا کرده است.
وی با بیان اینکه در بورس بعد از اصلاحی که تجربه 
کرده اس��ت می توان سهامی را پیدا کرد که نرخ آن به 
نرخ ابتدای امس��ال رسیده اس��ت، گفت: این بازار در 
مقایس��ه با دیگر بازارها اصلاح قیمتی بسیار خوبی را 
تجربه کرده است و در صورت وجود رکود در بازارهای 
م��وازی می توان انتظار رش��د و رونق دوب��اره در بازار 
س��هام را داشت. قدوس��ی افزود: با تحلیل این مسائل 
می ت��وان امیدوار بود که انتخاب بای��دن نه تنها اتفاق 
بدی برای بازار سهام نخواهد بود بلکه می تواند به نفع 

بازار سهام باشد.

دو ماه از زمانی که اعلام ش��د قرار است یک درصد 
از صندوق توس��عه ملی به صندوق تثبیت بازار تزریق 
شود، گذشته و آخرین اخبار حاکی از آن است که قرار 
شده این اقدام در چند فاز صورت بگیرد. البته به نظر 
می رسد رقمی که اعلام ش��ده بیشتر از نظر روانی به 
بورس کمک خواه��د کرد و در مقابل ارزش معاملات 
بازار ناچیز است. به گزارش ایسنا، کاهش های پی درپی 
ش��اخص بورس مسئولان را بر آن داشت تا تصمیمات 
مختلفی برای به تعادل رس��اندن بازار سرمایه دریافت 
کنند. یک��ی از این تصمیمات تزری��ق منابع صندوق 
توس��عه ملی به این ب��ازار بود. در ای��ن زمینه، اواخر 
شهریورماه حسن قالیباف اصل، رئیس سازمان بورس 

و اوراق بهادار اعلام کرد که این س��ازمان پیگیر نهایی 
ش��دن انتقال یک درصد از منابع صندوق توسعه ملی 
ب��ه صندوق تثبیت بازار اس��ت و بر این موضوع تاکید 
کرد که اجرای این مصوبه در ش��رایط فعلی بازار برای 
بازارگردانی مداوم همه نمادها و افزایش نقدشوندگی 
بازار اتفاق بس��یار خوبی است. این ماجرا از همان اول 
مبهم بود و مس��ئولان در بخش بورس، وزارت اقتصاد 
و صندوق توس��عه ملی یا هیات امنای صندوق توسعه 
ملی در این رابطه به صراحت صحبت نکردند که قرار 
اس��ت این مناب��ع از کجا و به چه می��زان تامین و به 
بورس تزریق ش��ود و بعد از صدور مجوزها چه روالی 
در حال طی شدن است و فقط به توافق و حل ابهام و 

وعده های هر هفته ای برای انتقال منابع بسنده کردند.
تزریق ۲۰۰۰ میلیارد تومان به بورس �

در نهای��ت محس��ن خدابخ��ش، مدیر نظ��ارت بر 
بورس های س��ازمان ب��ورس با حض��ور در یک برنامه 
تلویزیونی گفت که س��ازمان ب��ورس به عنوان متولی 
بازار از طری��ق همه مراجع تزریق یک درصد صندوق 
توس��عه ملی را پیگیری کرده و نخس��تین تخصیص 

منابع به صندوق تثبیت وارد می شود. 
البته خدابخش ب��ر تزریق منابع مذکور در چند فاز 
تاکی��د کرد و گفت: رقمی که باید در فاز نخس��ت به 
صندوق تثبیت تزریق ش��ود مع��ادل 2000 میلیارد 

تومان است. 

این مبلغ درحالی در نظر گرفته ش��ده است که یک 
بررس��ی اجمالی نش��ان می دهد معامله روزانه برخی 
س��هم ها ۶00 میلیارد توم��ان و ارزش صف فروش ها 
گاه��ی به 15 ه��زار میلیارد تومان هم می رس��د!  در 
واق��ع تزریق این میزان منابع جدید به بورس بیش��تر 
تاثیر روانی دارد و باعث می ش��ود س��هام داران به این 
باور برس��ند که از بازار سرمایه حمایت می شود. توجه 
ب��ه این نکته ضروری اس��ت که این می��زان با ارزش 
معاملات بازار قابل مقایس��ه نیس��ت. ارزش معاملات 
ب��ازار در ماه های در تیر و م��رداد به 25 هزار میلیارد 
تومان هم می رس��ید و درحال حاضر بین 5 تا 10 هزار 

میلیارد تومان است.

رئی��س کمیس��یون اقتص��ادی مجلس گف��ت: طرح 
س��اماندهی بورس با حضور وزیر اقتصاد و رئیس سازمان 
بورس برای بهبود ش��رایط بازار سرمایه در دستور کار این 

کمیسیون قرار می گیرد.
ب��ه گ��زارش خبرگ��زاری صداوس��یما، محمدرض��ا 
پورابراهیم��ی با اش��اره ب��ه قرائت گزارش کمیس��یون 
اقتصادی مجلس در نشست علنی 5 آبان مجلس شورای 
اس��لامی درباره وضع بازار سهام و عملکرد سازمان بورس 
و اوراق به��ادار و وزارت امور اقتص��ادی و دارایی، تصریح 
کرد: چالش ها و پیش��نهادهای کمیس��یون اقتصادی در 
این گزارش طبق ماده 45 قانون آیین نامه داخلی مجلس، 
در کمیسیون مربوطه بررسی و سپس تبدیل به طرح شده 
است و در دستور کار نشست علنی مجلس قرار می گیرد. 

وی به فراز و فرودهای مکرر بازار بورس اشاره کرد و افزود: 
هدف از تدوین این طرح بهبود ش��رایط و ساماندهی بازار 
س��رمایه اس��ت که از طریق مصوبات قانون��ی مجلس به 
بورس و وزارت اقتصاد و دارایی ابلاغ خواهد ش��د. رئیس 
کمیس��یون اقتصادی مجلس گفت: در نشست سه شنبه 
گذش��ته با رئیس مجلس شورای اس��لامی نیز مقرر شد 
که کمیس��یون اقتصادی عملکرد سازمان بورس و اوراق 
بهادار را در اجرای مصوبات ش��ورای عالی بورس بررس��ی 
کن��د که گزارش این اقدامات نیز هفته جاری به ریاس��ت 
مجلس ارائه خواهد شد. در گزارش کمیسیون اقتصادی 
و به منظور س��اماندهی بازار سرمایه، پیشنهادهایی برای 
تصویب ارائه ش��ده اس��ت؛ از جمله آنکه: سازمان بورس 
و اوراق به��ادار مکلف اس��ت در پایان هر هفته معاملاتی، 

نس��بت به رتبه بندی ش��رکت های پذیرفته شده در بازار 
سرمایه بر اساس شاخص های ریسک مصوب شورای عالی 
بورس و اوراق بهادار ایران در قالب س��ه گروه پر ریس��ک، 
ریسک متوسط و کم ریسک، تهیه و منتشر کند. سازمان 
بورس و اوراق بهادار مکلف است اطلاعات معاملات همه 

اشخاص حقوقی را در زمان معامله افشا کند. 
س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار مکلف اس��ت با تعریف 
و تعیین حدود نوس��انات ش��اخص در شرایط غیرعادی، 
در مواجهه با نوس��انات شدید و غیر متعارف به کارگیری 
ابزارهای کنترل بازار مانند دامنه مجاز نوسان، حجم مبنا و 
سایر ابزارهای در اختیار اقدام کند. سازمان بورس و اوراق 
بهادار مکلف است حداکثر ظرف مدت 3ماه دستورالعمل 
فعالیت فعالان فضای مجازی در حوزه بازار سرمایه را تهیه 

و پس از تصویب در شورای عالی بورس و اوراق بهادار ایران 
اجرایی کن��د. هرگونه فعالیت در فضای مجازی در حوزه 
بازار س��رمایه خارج از دستورالعمل مذکور ممنوع است و 
متخلفان از اجرای این بند مش��مول مجازات های جرایم 

اخلال در نظام اقتصادی هستند.
 س��ازمان بورس و اوراق بهادار مکلف است حداقل 10 
درص��د کارمزد معام��لات اوراق بهادار را به ش��رط عدم 
افزایش هزینه معاملات برای خریداران و فروش��ندگان، 
ب��ه عنوان مناب��ع پایدار صن��دوق تثبیت بازار س��رمایه 

پیش بینی کند. 
به گفته پورابراهیمی این پیشنهادها به زودی در قالب 
طرحی قانونی ب��رای اخذ رأی مواف��ق نمایندگان راهی 

صحن خانه ملت خواهد شد.

حقوقیهایمتخلفبورس
دادگاهیمیشوند

نایب رئیس مجلس از رس��یدگی قضایی به پرونده برخی مدیران شرکت های 
حقوقی بورس با عنوان »اخلال در نظام اقتصادی« از هفته جاری خبر داد.

به گزارش تس��نیم، امیرحس��ین قاضی زاده هاش��می، نایب رئیس مجلس در 
صفحه ش��خصی خ��ود در توییتر اعلام ک��رد: در راس��تای پیگیری هایی که از 
دس��تگاه قضایی داشتم، مقرر ش��د از هفته جاری عملکرد مدیران شرکت های 
حقوقی بازار س��رمایه که در موضوع بازارگردان��ی تعهدات را انجام نمی دهند با 

عنوان »اخلال در نظام اقتصادی کشور« بررسی شود.

آمادگیفرابورس
برایراهاندازیبازاربینبانکی

مدیرعام��ل فرابورس ایران از آمادگی فرابورس ایران برای راه اندازی بازار بین 
بانکی بر بستر معاملاتی این بورس و انتقال بازار بین بانکی به تابلوی معاملات 

بورسی خبر داد.
به گزارش س��نا، امی��ر هامونی در پیامی در صفحه ش��خصی خود در فضای 
مج��ازی درباره اقدام بانک مرکزی در راه ان��دازی بازار بدهی بین بانکی و تأثیر 
آن در بازار سهام نوشت: بانک مرکزی در بازار بدهی فرابورس ایران با سیاستی 
ثبات س��از به خرید صک��وک دولت به روش توافق بازخرید )ریپو( اس��لامی در 
مجموع بیش از 2500 میلیارد تومان با متوس��ط نرخ بازده تا سررس��ید حدود 

20 درصد اقدام کرد.
وی افزود: بازار س��هام بورس و فرابورس هم سیگنال قوی سیاست گذار پولی 
را دریاف��ت کرد و به آن واکنش نش��ان داد و از زمان انجام این معامله، حرکت 

صعودی بازار را شاهد بودیم.
هامون��ی گف��ت: در معماری بازارهای مالی، بازار بدهی و بازار س��هام همانند 
ظروف مرتبطه عمل می کنند و لازم اس��ت که بانک مرکزی این اقدام شایسته 

را ادامه دهد.

افتهایبورسجبرانمیشود
رئیس س��ازمان بورس با اشاره به اینکه تجربه نش��ان داده است، روند نزولی 
دائمی نیس��ت، گفت: بازار س��رمایه راه خود را پیدا و افت ها را جبران می کند. 
ضمن اینکه گزارش های ۶ ماهه ش��رکت ها هم نشان دهنده شرایط بسیار خوبی 

است.
به گزارش تس��نیم، حسن قالیباف اصل در تش��ریح جزییات نشست شامگاه 
چهارشنبه گذشته شورای عالی بورس گفت: یکی از مصوبات شورای عالی بورس، 
بحث عدالت ترمیمی بود و بر اس��اس آن مقرر ش��د از طریق س��از و کارهای 
جبرانی، برخی تخلفات جزیی، داخل بازار سرمایه رسیدگی و سایر موارد به قوه 
قضاییه ارجاع شود. قطعا با این تصمیم رسیدگی به تخلفات با سرعت بیشتری 

انجام می شود.
سخنگوی شورای عالی بورس تصریح کرد: موضوع دوم مورد بررسی در جلسه 
شورا، بحث افزایش س��رمایه از محل سلب حق تقدم بود. دستورالعمل اجرایی 
این موضوع به شورای عالی بورس پیشنهاد شد و مورد تصویب اعضا قرار گرفت. 
در این دستور العمل ساز و کار افزایش سرمایه از محل صرف سهام یا سلب حق 
تقدم به همراه موارد استثنا تبیین شده و شرکت ها می توانند بحث تامین مالی 

و افزایش سرمایه در بازار سرمایه را با روش های مختلف دنبال کنند.
وی افزود: س��پرده گذاری در صندوق تثبیت بازار سومین موضوعی بود که در 

شورای عالی بورس تصویب شد.
قالیب��اف اصل همچنین با بیان اینکه متغیره��ای اقتصادی در ماه های اخیر 
تغییرات زیادی داشته است، افزود: گزارش های ۶ماهه شرکت ها که روی کدال 
منتشر شده، نشان دهنده شرایط بسیار خوبی است و امید می رود روند متعادل 

بازار ادامه دار باشد.
رئیس س��ازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به اینکه سرمایه گذاری در بازار 
س��هام نیازمند صبر و حوصله اس��ت و در پاسخ به این پرسش که فراز و نشیب 
ش��اخص در روزهای گذش��ته چه عاملی داشت؟ گفت: در خرید ملک به دنبال 
نوس��ان نرخ و سود روزانه هستیم؟ منصفانه نگاه کنیم. سرمایه گذاری در سهام 
ه��م همی��ن روند را دارد و نباید نگاهی کوتاه مدت داش��ت. بازار س��رمایه بازار 
س��اده ای برای سرمایه گذاری نیست. اگر سهم به درس��تی انتخاب شده باشد، 
قطعا در بلند مدت با بازده مناس��ب همراه اس��ت و س��هامدار نباید نگران آینده 

سرمایه گذاری خود باشد.
قالیباف اصل با بیان اینکه در نیمه نخس��ت س��ال، نقدینگی زیادی وارد بازار 
س��رمایه شد، افزود: هرچند برای مدتی قیمت ها در بازار سرمایه روند نزولی در 
پیش گرفتند اما تجربه نش��ان داده، روند نزولی دائمی نیست و بازار راه خود را 
پیدا و افت ها را جبران می کند. به عبارتی، افراد صبور همیشه برنده خواهند بود.

وی با اش��اره ب��ه اینک��ه در ادبی��ات مالی دنیا، موضوع س��یگنال فروش��ی 
هی��چ مفهومی ندارد، به س��رمایه گ��ذارن توصیه کرد: از حض��ور در کانال های 
تلگرام��ی یا خرید س��یگنال خ��ودداری کنند و اگر ش��ناختی نس��بت به بازار 
ندارند، با مراجعه به ش��رکت های س��بدگردان، صندوق های س��رمایه گذاری و 
 مش��اوران س��رمایه گذاری دارای مجوز، به خرید س��هام یا اوراق با درآمد ثابت 

اقدام کنند.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار سرمایه گذاران را به تغییر افق نگاه دعوت 
کرد و گفت: حفظ حقوق سرمایه گذاران اولویت و رسالت سازمان بورس و اوراق 
بهادار اس��ت و بدون ش��ک در تلاشیم شرایط بازار س��رمایه مطلوب و متعادل 
باش��د. نهاد ناظر از روند منفی قیمت ها راضی نیس��ت و زیان سهامداران هم به 
نفع هیچ فرد و گروهی نیست.اما موضوع ورود و خروج سرمایه گذاران به بازار و 
همچنین چیدمان پرتفوی، مس��وولیت شخصی است و امیدوارم سرمایه گذاران 

به این موضوع توجه کنند.
وی اذعان داشت: در پایان تاکید می کنم هرچند بازار سرمایه همراه با ریسک 
اس��ت اما تاریخ نش��ان داده س��رمایه گذاران صبور پاداش ای��ن صبر را دریافت 

می کنند.

روی خط خبر
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